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Korenite spremembe 
v strokovnem šolstvu 

Iz n a š e š i v a l n i c e 

Sedanje izobraževanje za poklice urejajo štirje zakoni, kar ovira tesnejšo 
samoupravno in programsko povezanost srednjih in visokih šol in povezanost 
izobraževalnih institucij z združenim delom, ki je uporabnik njihovih storitev. 
Poleg tega pa zakon o izobraževanju odraslih, ki je v preteklem obdobju po-
membno prispeval k napredku tega izobraževanja, postaja ovira za povezovanje 
usposabljanja in izobraževanja mladine in odraslih v enoten vzgojno-izobraže-
valni sistem. 

Ustanavljanje posebnih izobraževalnih skupnosti je pomenilo nadaljnji 
korak k razvijanju samoupravnih družbeno ekonomskih odnosov na podlagi svo-
bodne menjave dela. Leta 1977 so bili sprejeti samoupravni sporazumi o temeljih 
plana za srednjeročno obdobje, s katerimi so delavci v združenem delu opredelili 
obseg, vrste in razvoj vzgoje in izobraževanja ter sredstva, ki jih združujejo za te 
namene. Vendar šole v sedanji ureditvi ne morejo uspešno zadovoljevati potreb 
združenega dela in širših interesov, potreb družbene skupnosti ter rastočih zahtev 
mladine in delavcev po izobraževanju. Izobraževalne dejavnosti se nenačrtno 
širijo, vsebinska preobrazba pa ne napreduje skladno s splošnim družbenim na-
predkom. Zaostaja delovna, tehnična in kulturna vzgoja, učencem poklicnih šol 
pa sedanji programi in doseženo znanje ne omogočajo nadaljnega izobraževanja 
in trajnega izpopolnjevanja ter usposabljanja na delu. 

Mladina in odrasli se ne izobražujejo vedno v skladu s potrebami dela. Zlasti 
je zaskrbljujoče, da upada zanimanje za izobraževanje za proizvodne poklice in 
da se hkrati povečuje pritisk na povečanje zmogljivosti ter nastajanje novih šol in 
novih smeri za neproizvodne poklice. 

Vse to terja korenito preobrazbo izobraževanja mladine in odraslih, da bo 
le to zasnovano na samoupravljanju, izobraževanju ob delu, stalnem izobraže-
vanju in izpopolnjevanju, usmerjanju ter planiranju in usklajevanju razvoja 
izobraževalne dejavnosti. Le korenita sprememba družbenega položaja vzgoje in 
izobraževanja in nujna vključitev v združeno delo z uveljavljanjem novih druž-
beno-ekonomskih odnosov bo omogočilo doseganje celovitih in posameznih ciljev 
v razvoju vzgoje in izobraževanja. A n t o n P E L K O 

Blago 
je često 
problem 

Rad bi poveda l nekaj o 
problemih pri nabavi ma-
teriala, ki n iso tako redki. 

K o n t r o l n a služba kako-
vos t i mater ia la ima tako 
kar precej dela. Dolžnost 
kontrole kakovost i je, da 
s ta lno bdi nad došl im ma-
terialom. Če pogledamo pri-
mer, naša nabavna služba 
se točno pogovori s proiz-
vajalcem, kakšen naj bo 
material po barvi, debel ini , 
raztržnosti , po izgledu, 
ve l ič in i kože, površ inskih 
napakah. Ko tak material 
prispe v tovarno, ga je 
treba dobro pregledati ali 
je napravljen po dogovor-
jenem vzorcu ali ne. Ome-
nim naj, da pri razgovorih 
vsi vse obljubijo, da bodo 
napravil i kval i te tno blago. 
Pri prvih partijah se po-
trudijo, da n a s pridobijo 
s svojo kval i teto . Pri kas-
nejših partijah pa se mate-
rial že poslabša na račun 
surovine. Mi seveda rekla-
miramo preko nabavne 
službe, ki pokliče proiz-
vajalca. Vsak se otepa, češ, 
da ni res, da bi se material 
pos labšal . Takrat pa je 
treba utemelj i t i reklama-
cije. Proizvajalci se seveda 
zgovarjajo na izgubo, ki jo 
bodo imeli. Toda, ali naj bo 
Alp ina t ista, da bo krila 
izgubo. 

Primeri so, da zavrnemo 
večje kol ič ine materiala 
zaradi nesol idne izdelave. 
Težave , ki smo jih imeli z 
neko tovarno, ki je za nas 
delala material za tekaške 
čevlje , so bile tako vel ike , 
da smo morali prekiniti so-
delovanje . Proizvajalec ma-
terialov se tudi n ikakor ni 
mogel prilagoditi naš im za-

(Nadaljevanje na 2. strani) 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

Osem sporazumov čaka 
JANEZ BOHINC je bil 

rojen 15. februarja 1948 
na J e s e n i c a h . Končal je 
p r v o s topnjo E k o n o m -
ske fakul tete v Ljublja-
ni. Po diplomi je bil 
nekaj mesecev zapos len 
v 2e lezar ju na J e s e n i -
cah , nato od leta 1970 do 
1971 v Alpini - kot 
vodja prodajne mreže; 
leta 1971 je odSel v Ter-
mopol Sovodenj , kjer je 
bil Štiri leta računo-
vodja; od leta 1975 — 
1978 torej o k r o g tri leta 
in pol pa je bil raču-
novodja Kmet i jsko-go-
zdarske zadruge v Škofj i 
Loki. 

V Alpin i je zapos len 
od 1. septembra dalje 
kot Sef f inančno-raču-
n o v o d s k e g a sektorja. 

Urednišk i odbor se je 
o d l o č i l , da se p o g o v o -
r imo z J a n e z o m BOHIN-
CEM, n o v i m Šefom fi-
n a n č n o - računovodske-
ga sektorja, da bi spo-
znali njegova mišlje-
nja, mnenja , staliSča, 
z last i pa načr te , kajt i 
zavedamo se, kako po-
m e m b n o delo je prevzel . 

DELO - ŽIVLJENJE: 
KakSni so vaSi prvi 

vtisi ob vs topu v Al-
pino? 

J a n e z BOHINC: 
Moram reči, da sem bil 

prav zato, ker sem že delal 
v Alpini, bolj pozoren. 
Lahko rečem, da sem bil 
kar pri jetno presenečen, 
ker sem menil, da so raz-
mere slabše. 

Ugo tav l j am pa seveda, 
da bi marsikaj , kar Se ni 
urejeno, že moralo biti 
1. 1. 1978. Vem, da so preo-
stale stvari moja zadolži-
tev. 

DELO-2IVLJENJE: 
In kakSna so izhodi-

šča za vaSe delo? 
J a n e z BOHINC: 
Nedvomno akcijski pro-

gram za uresničevanje Za-
kona o združenem delu. 
Izmed 18-tih točk, jih je 
potrebno 8 v osnutku pri-
praviti v okviru finančno-
računovodskega sektorja . 
T o pomeni, pripraviti os-
nutek osmih sporazumov, 
ki mora jo biti sprejeti do 
konca leta. Vem, da je to 
moje delo. 

DELO-2IVLJENJE: 
In kaj meni te o orga-

nizaciji sektorja in delu? 

J a n e z BOHINC: 
Nedvomno so tudi tu 

potrebne določene spre-
membe. P o t r e b n o bo iz-
boljšati organizacijo dela v 
sektorju, posebno pa n a j 
poudarim naslednje nalo-
ge: 

— ažurirat i knjigovod-
ske evidence z uporabo 
računalnika, 

— obračunavan je oseb-
nih dohodkov preko raču-
nalnika, vključno s tozdom 
Prodaja , 
— spremljanje osnovnih 
sredstev na sodobnejši na-
čin z obračunom amorti-
zacije. 

Mislim, da bi morali vse 
te stvari urediti in začeti 
izvajat i 1. j anua r j a 1980. 

DELO-2IVLJENJE: 
Katere zadeve bodo 

imele prednost? 
J a n e z BOHINC: 
Knjigovodsko evidenco z 

glavno knjigo pripraviti za 
računalniško obdelavo in 
doseči ugotavl janje stroS-
kov (prihrankov) n a j m a n j 
enkra t mesečno. 

P rav gotovo bo ovira, 
ker ponekod lahko ugo-
tavl jamo slabo kadrovsko 
zasedbo. Tako se postavlja 
vpraSanje, če bomo tako 
zahtevne naloge res tudi 
sposobni uresničiti. 

K a r zadeva smotrnejSe 
delo, n a j povem Se to, da 
nač r tu jemo oblikovanje 
plansko - analitskega od-
delka. Tudi pogojem go-
spodarjenja in analizi teh 
pogojev na nivoju delovne 
organizacije bo treba po-
svetiti več pozornosti. 

DELO-2IVLJENJE: 
Želite Se kaj povedat i 

za zaključek? 
J a n e z BOHINC 
Moramo postati poslov-

no učinkoviti. Veliko je od-
visno prav od pravilnega 
spremljanja trošenja sred-
stev in smotrnega gospo-
dar jen ja . T o pa lahko na 
eni strani dosežemo z 
boljšo organizacijo dela, 
na drugi strani pa z do-
slednim spoštovanjem na-
čel Zakona o združenem 
delu. Zakona o knjigovod-
stvu in pa — še enkra t 
p o u d a r j a m — vključeva-
njem v računalniške obde-
lave. 

Najpomembnejše pri 
vsem tem pa je sodelova-
nje. Zlasti pričakujem so-
delovanje vodij temeljnih 
organizacij, posebno pri 
oblikovanju temeljev pla-

Blago je često problem 
(Nadaljevanje s 1. strani) 

htevam. Po večkratn ih rek-
lamaci jah in zavrnjenih po-
š i l jkah pa je le uvidel , da bo 
moral delati tako kot je bil 
izdelan vzorec. 

Pog le jmo Se neso l idnos t 
i zde lova lcev usnjenih pod-
platov . Dva kontrolorja sva 
v 3 urah zavrni la 700 parov 
podplatov zaradi neso l idne 
izdelave. 

Tudi pri umetnih mate-
rialih ni dosti bolje; tu so 

problemi: nezlepljenje dveh 
plast i , nj ihova trdota, bar-
va in podobno. Za boljSo 
kontro lo kval i te te materia-
la smo uvedli tudi labora-
torijske preizkuse. T o nam 
precej pomaga pri odkriva-
nju napak. 

Torej to so problemi. 
Zavedamo se, da je reSitev 
le v tem, da naSa služba 
p r a v o č a s n o najde napake 
in pomanjkl j ivost i in s tem 
prepreči Škodo. 

FRANCI POLJANŠEK 

U s t r e z e n m a t e r i a l — p o g o j k v a l i t e t n e o b u t v e 



dogovarjamo se - dogovorili smo se 

TOZD Obutev Ziri 
Delavski sve t TOZD Obu-

tev Ziri 12. 9 .1978: 
Razpravljal i so: 
— o pobudi družbenega 

pravobrani lca samouprav l j a -
nja in jo sprejeli, 

— obravnavali in sprejeli so 
dopolnila akcijskega programa 
za izvajanje Zakona o zdru-
ženem delu, 

— volilne komisije so poro-
čale o izidu referenduma za 
sprejem sprememb Samouprav-
nega sporazuma o organizaciji 
in sistemizaciji delovnih opra-
vil, sprememb Pravilnika o de-
litvi sredstev za OD, 

— sprejeli so poslovnik o 
delu organov upravl janja , 

— sprejeli Samoupravni 
sporazum o ljudski obrambi in 
družbeni samozaščiti, 

— imenovane so bile komi-
sije za popis osnovnih sred-
stev. 

Verena DRMOTA je pove-
dala: 

Novi gospodarsko finančni 
predpisi, ki se uvel javl jajo v 
praksi, podrobno ure ja jo vpra-
šanje inventure (popisov) 
sredstev in njihovih virov. 

Zakon o knjigovodstvu dolo-
ča, da morajo uporabniki 
družbenih sredstev uskladiti 
s tanje sredstev in njihovih vi-
rov, izkazanih v knjigovodstvu 
z njihovim dejanskim s tanjem. 
Popis sredstev in njihovih vi-
rov mora napraviti OZD na 
koncu poslovnega leta v času 
redne inventure. 

Inven turo opravi komisija, 
ki jo imenuje ustrezen organ; 
v našem primeru DS posamez-
ne TOZD. Za pravočasnost in 

resničnost z inventuro ugotov-
ljenega s t an j a so odgovorni 
člani inventurne komisije. Z 
ozirom na to so inventurne ko-
misije dolžne: 

— s š te t jem in pregledom 
ugotovit i s t an j e mater ia lnih 
vrednosti, 

— denarno obračunat i po-
pisane vrednosti, 

— ugotoviti inventurne pre-
sežke in pr imanjkl ja je , 

— izdelati poročilo o inven-
turi s predlogom, kako na j se 
inventurne razlike likvidirajo. 

Na inven turo se moramo 
dobro in pravočasno pripra-
viti, tako da bomo popis opra-
vili hi tro in učinkovito, da s 
popisom ne bo prišlo do zasto-
jev v delovnem procesu. Pri 
tem se moramo namreč zave-
dati, da je dobro opravljena 
inventura eden izmed zelo po-
membnih pogojev za stvaren 
in pravilen finančni rezultat , 
ki bo izkazan z zaključnim ra-
čunom za vsako TOZD. 

Inventura je letos še toliko 
pomembnejša, ker bo prvič te-
kel popis ločeno po posamez-
nih tozdih, ki od 1.1. 1978 iz-
kazujejo ločeno svoja premo-
ženja. Prav to pa narekuje še 
večjo doslednost in natanč-
nost, ki jo bodo imenovane in-
venturne komisije morale upo-
števati . 

prostorov, po pogovoru z vod-
jem splošno-kadrovske službe. 
Delovno opravilo pleskanje II. 
je bilo interno objavljeno, zato 
komisija sprejme sklep, da se 
Dominik Filipič sprejme v red-
no delovno razmerje in razpo-
redi za opravl janje navedenih 
nalog. Delavci Anica Mlinar, 
Franc Kavčič, Zdravko Pišljar, 
Vinko Podobnik in Anton 
Naglič, ki obiskujejo tehnično 
čevljarsko .šolo v Kran ju , se 

razporedijo v 8. plačilno sku-
pino, ker opravljajo različna 
dela in so velikokrat preme-
ščeni. Dominik Bozovičar se 
premesti za opravljanje nalog 
s truženje I. 

Prošnje za sprejem v redno 
delovno razmerje so bile reše-
ne v skladu s potrebami po no-
vih delavcih. Delavkama Her-
mini Pečelin in Mart ini Peče-
lin se odobri izredni neplačani 
dopust. 

TOZD Plastika 

Sklepi 5. redne seje komi-
sije za de lovna razmerja za 
TOZD O b u t e v Ziri z dne 
8. 9. 1978 so: Celestina Trček 
in Mar i ja Filipič se razvrsti ta 
na delovno opravilo čiščenje 

Delavsk i svet TOZD Pla-
st ika Ziri 12. 9. 1978: 

Poleg stvari, ki so jih obrav-
navali vsi delavski sveti, so 
razpravljali in sklepali še o: 

— oživitvi samoupravnih 
delovnih skupin 

— pogodbi za izdelavo man-
Set in koledarskih podstavkov 

— in zahtevkih o varstvu 
pravic delavcev 

Jože ŠTUCIN je v zvezi z 
delom samoupravnih delovnih 
skupin povedal: 

Da bi bila samoupravna or-
ganiziranost in informiranost 
v celotnem TOZD Plastika 
čimvečja , da bi lahko prav 
vsak delavec sodeloval pri ob-
likovanju ter sprejemanju sa-
moupravnih sklepov in stališč 
predlagam, da se oblikujejo 
samoupravne delovne skupine. 

Delo samoupravnih delov-
nih skupin na j bo javno tako, 
da obstaja možnost prisostvo-
vanja na sestankih samo-
upravnih delovnih skupin za 
vse delavce, ki so zaposleni v 

TOZD Plastika ali OZD Alpi-
na. 

Samoupravne delovne sku-
pine na j bi bile: 

— samoupravna delovna 
skupina za vlivanje PU izdel-
kov za izmeno A in B; 

— samoupravna delovna 
skupina za kontrolo, barvarno 
in vmesno kontrolo ter obrez 
za vsako izmeno posebej; 

— samoupravna delovna 
skupina za brizganje šal in 
manšet ter izdelavo peta; ker 
poteka delo za navedeno teh-
nološko področje v turnusu, je 
bilo predlagano, da bo obsto-
ja la samo ena samoupravna 
delovna skupina; 

— samoupravna delovna 
skupina nekovinska orodjar-
na; 

— samoupravna delovna 
skupina kovinska orodjarna. 

Komisija za de lovna raz-
merja za TOZD P las t ika je 
na 3. redni seji dne 29. av-
gusta 1978 sprejela nasled-
nje sklepe: 

Prošnje za sprejem v redno 
delovno razmerje so bile reše-
ne pozitivno. Kot proste se ob-
javijo delovne naloge: priprav-
l janje mas, oddaja vseh izdel-
kov v skladišče, vodenje dela 
v barvarni penjenega poliure-
tana, prevoz polizdelkov. 

Na 4. redni seji za delovna 
razmerja za TOZD Plastika z 
dne 7.9. 1978 je bil spreje t 
sklep, da se objavi prosto de-
lovno opravilo administracija. z d e l a v s k e g a sve t a TOZD O b u t e v 



TOZD Obutev Gorenja vas 
Delavski sve t TOZD Obu-

tev Gorenja v a s 11. 9 .1978: 
Delavski svet je obravnaval 

iste zadeve, kot so bile v raz-
pravi na DS TOZD Obutev 
Ziri in sprejel ustrezne sklepe. 

TOZD Prodaja 
DELAVSKI SVET 
TOZD PRODAJA 
8 .9 . 1978 

Delavski svet TOZD Proda-
ja je sprejel podobne sklepe 
kot drugi delavski sveti, poleg 
tega pa še: 

— Potrdil blagajniški mak-
simum po posameznih proda-
jalnah v priloženi obliki 

— Komisija za delitev sred-
stev sklada skupne porabe na j 
se še enkrat sestane. Do tega 
sestanka je strokovna služba 
dolžna preveriti, kakšni so po-
goji za kredit (%) glede na ve-
zana sredstva delovne organi-
zacije. Proučiti je treba mož-
nost vezave sredstev na banko, 
kjer so ugodnejši pogoji za pri-
dobitev kredita (Zagrebška 
banka). 

Ugotoviti je tudi potrebno, 
koliko sredstev ima komisija 
sploh še na razpolago. Politika 
pri reševanju stanovanjskih 
vprašanj je takšna, da se sta-
novanjski problemi strokov-
njakov rešujejo s kadrovskimi 
s tanovanji , s tanovanjski pro-
blemi socialno ogroženih de-
lavcev pa z ostalimi razpolož-
ljivimi sredstvi. Poiskati je po-
trebno tudi možnost sodelova-
nja z občinsko socialno službo 
(solidarnostna s tanovanja) . 

Predlaga se sprememba Sa-
moupravnega sporazuma o na-
činih in postopkih za pridobi-
tev s t anovan j ske pravice in 
delitvi posojila za gradnjo in 
nakup s tanovanj tako, da bi se 
sredstva združevala oziroma 
vročala na banki. 

— Izdela se investicijska 
dokumentacija in odobrijo 
sredstva za izvedbo priprav-
ljalnih del za investicijo v novi 
prodajalni obutve Alpina Za-
greb V ,̂ Voltino naselje. 

— "Višina zneska za delovne 
obleke se poveča s 500.— din 
na 600.— din na zaposlenega 
v prodajalni in učence. Barva 
oblek na j bo v prodajalni ena-
ka. Kje r je v enem kraju več 
prodajaln, se prodajalne mora-
jo med sabo dogovoriti za eno-
tno barvo delovnih oblek. 

Na 6. redni seji komisije 
za de lovna razmerja za 
TOZD Prodaja dne 25. av-
gusta 1978 je bil sprejet sklep, 
da se na delovno opravilo vo-
denje prodajalne Ljubl jana 
IV. razporedi Mar je ta Hoče-
var, s pogojem poskusnega 
dela 3 mesece. Na predlog ko-
lektiva prodajalne Celje je bil 
sprejet sklep, da se Mari jana 
Javoršek razporedi za oprav-
l janje nalog prodaja obutve II. 

Na 1. izredni seji komisije za 
delovna razmer ja za TOZD 
Prodaja dne 1.9.1978 so bili 
sprejeti naslednji sklepi: Od-
stopna izjava, ki jo je dala 
Mar je ta Hočevar, se sprejme. 
Franc Berlic je kot namestnik 
poslovodje dolžan prevzeti 
prodajalno za določen čas. S 
ponovnim razpisom vodenje 
prodajalne Ljubl jana IV. po-
čakamo do prve naslednje seje, 
s tem da se o vsej zadevi pogo-
vori pravna služba z advoka-
tom. 

[Delavski svet delovne organizacije" 

se - dogovorili smo se 

Mnenje prisotnih je bilo, da 
posojilnih pogodb ne bi skle-
pali, temveč se morajo naši šti-
pendisti zaposliti po konča-
nem šolanju v naši delovni 
organizaciji ali pa takoj odpla-
čati štipendijo. Poleg tega pa 
je potrebno, da se pripravniki 
čimbolj seznanja jo s proizvod-
njo in na j zato vsi čevljarski 
tehniki — pripravniki na jpre j 
nekaj let delajo v proizvodnji 
(z ustreznim OD), šele pozneje 
pa bi z ustrezno prakso prešli 
na druga delovna opravila. 

Tudi na tem delavskem sve-
tu so obravnavali podobna 
vprašanja kot na ostalih, poleg 
tega pa še: 

— o predlogih odbora za 
izobraževanje 

— in sklepe komisije za or-
ganizacijo, sistemizacijo in 
vrednotenje. 

Olga F ISTER, vodja sploš-
no-kadrovske službe je obraz-
ložila predlog odbora za izobra-
ževanje. 

Delovna skupnost skupnih služb 
v 

Delavski svet De lovne 
skupnost i skupnih služb 
13.9 . 1978: 

Poleg točk, ki so jih obrav-
navali na drugih delavskih 
svetih, so razpravljali še o: 

— spremembi pravilnika o 
delovnih opravilih, na katerih 
se opravlja zunanjetrgovinski 
promet 

— in zahtevkih za varstvo 
pravic delavcev. 

• • • 
Na 5. redni seji komisi je 

za de lovna razmerja za De-
lovno skupnost skupnih 
služb so bili sprejeti sklepi: 

Dana Tra tn ik se razporedi za 
opravljanje nalog administra-
cija v pravni službi s pogojem 
poskusnega dela 3 mesece. Ob-
javi se prosto delovno opravilo 
knjigovodstvo osnovnih sred-
stev in skladov za TOZD Pro-
daja . Franc Tolar se razporedi 
za oprav l jan je nalog voznik 
viličarja. Mar ta Maček se raz-
poredi za oprav l jan je nalog 
obračun oddelkov v TOZD 
Prodaja . Ida Bogataj se razpo-
redi za opravljanje nalog ure-
jevanje blagajne za TOZD 
Prodaja . Objavi se prosto de-
lovno opravilo pravni refe-
r e n t i . 

K n j i ž n i c a — n o v a p r i d o b i t e v za A I p i n o 

dogovarjamo 



STRAN 

dogovarjamo se - dogovorili smo se 

Kako smo glasovali 
P o r o č i l a vo l i ln ih k o m i s i j za i zvedbo r e f e r e n d u m a za s p r e j e m s p r e m e m b S a m o u p r a v n e g a 
s p o r a z u m a o o r g a n i z a c i j i in s i s t emizac i j i in s p r e m e m b P r a v i l n i k a o del i tv i s r e d s t e v za OD 

S p r e m e m b e S a m o u p r a v n e g a s p o r a z u m a o o r g a n i z a c i j i in s i s t emizac i j i 

TOZD Obutev TOZD P l a - T O Z D Obutev TOZD 
Ziri stika G. vas Prodaja DSSS 

št. volivcev po vol. imeniku 787 
oddano veljavnih glasovnic 644 
oddano nevljevanih glasovnic 34 
skupa j oddano glasovnic 678 
glasovalo ZA 433 
glasovalo PROTI 234 
ni glasovalo 109 
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S p r e m e m b e P r a v i l n i k a o de l i tv i s r e d s t e v za o s e b n e d o h o d k e 

TOZI) Obutev TOZD Pla- TOZI) Obutev TOZI) 
Ziri stika G. vas Prodaja DSSS 

št. volivcev po vol. imeniku 787 
oddano vel javnih glasovnic 641 
oddano nevel javnih glasovnic 37 
skupa j oddano glasovnic 678 
glasovalo ZA 407 = 51 
glasovalo PROTI 234 
ni glasovalo 109 
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Referendum za obe spremembi samoupravnih aktov po vseh TOZD in DSSS je tore j uspel 
Volilne komisije 

S a m o u p r a v n i s p o r a z u m o s k u p n i h o s n o v a h in mer i l i h za de l i t ev s r e d s t e v za OD, s k u p n o 
p o r a b o , p r e j e m k i h in n a d o m e s t i l i h uspel 

TOZD Obutev TOZD ObutevTOZD Plastika TOZD Prodaja 
Ziri Gor. vas Ziri 1 Ziri 

št. volivcev po vol. imeniku 
oddano vel j. glasovnic 
oddano nevel j. glasovnic 
skupa j oddano glasovnic 
glasovalo ZA 
glasovalo PROTI 
ni glasovalo 

Volilne komisije 

Na d e l a v s k e m sve tu tozd P l a s t i k e 

piše Bojan STARMAN 

Ekonomski 
izrazi 

Agent je stalni 
predstavnik in zastopnik 
podjet ja in dela v njego-
vem imenu in na njegov 
račun. Agent ne more isto-
časno zastopati konku-
renčnih podjetij . 

Komis ionar je trgovec, 
ki sklepa pogodbe v svojem 
imenu, toda na račun ko-
mintentna in po njegovem 
nalogu. 

Senzal — mešetar je 
samostojen trgovec, ki po-
sreduje nakup in prodajo 
med strankami vendar ni z 
nobeno od strank pogod-
beno vezan. 

Trgovina na debelo 
(gros is t ična trgovina) 

je trgovina, ki kupu je 
blago z namenom, da bi ga 
v nespremenjeni obliki 
prodajala dalje v velikih 
količinah. 

Trgovina na drobno 
Kupuje blago, z name-

nom, da bi ga v nespre-
menjeni obliki proda-
jala kupcem v majhnih 
kol ič inah. 

Trgovski potnik je sa-
mo uslužbenec podjet ja in 
dela po nalogu podjet ja . 

V / 

PTICE SELIVKE 
REDKEJŠE 

V 8. Številki našega časo-
pisa smo lahko prebrali« da 
je v zadnjih letih iz Alp ine 
odš lo več s trokovnjakov z 
višjo in v i soko izobrazbo. 
Podatke smo preverjali in 
ugotovi l i , da to res drži za 
zadnjih 5 - 1 0 let. V zadnjih 
dveh let ih se je ta pojav 
nekol iko omilil , kljub temu, 
da mladi s trokovnjaki pri-
hajajo v tovarno še v več-
jem števi lu. To so seveda 
naši nekdanji š t ipendist i , 
kater im moramo resn ično 
priskrbeti tako delo, da 
bodo res lahko pokazal i 
svoje sposobnost i in čim-
več pripomogli k našemu 
skupnemu de lovnemu us-
pehu. 

Uredn i š tvo 



Kako ustvarjamo 
Sejem v Milanu 

Obiskali smo milanski se-
jem, poslovodska konferenca 
je za nami, vtisi so se izkrista-
lizirali. 

O s n o v n i cilj obiska mi-
lanskega sejma je bil, da 
ugotov imo ali smo pri izbiri 
kolekci je pomlad — poletje 
1979 izbrali t isto, kar bo 
naše tržišče zahtevalo , da 
o d p r a v i m o m o r e b i t n e na-
pake, da dopolnimo kolek-
cijo z model i , katerih n i smo 
pripravil i prav zaradi no-
vosti na sejmu. 

Kol iko in kakšne koristi 
smo imeli od obiska sejma 
v Milanu? 

Prvi vtis je bil, da je obisk 
sejma bil neobhoden in kori-
sten, dokaz za to je, da smo na 
prvi pogled ugotovili, da bomo 
našo kolekcijo morali spreme-
niti, predvsem zamenjat i 
barve. 

Na sejmu so prevladovale 
naravne barve v vseh odten-
kih (niansah), pri športni 
obutvi v mat usnju, pri ele-
gantnejših modelih v materia-

lih z leskom. Umazane bele 
barve (mramor) skoraj nismo 
opazili, v naši kolekciji pa je 
bila močno zastopana. Precej 
elegantnih salonk in sandal je 
bilo izdelanih iz nubuka, kar 
nekaj sezon nazaj ni bilo opa-
ziti. Opazili smo modele za 
mlade v stilu balerinke, s čisto 
nizko peto v naravnih barvah, 
ter skupino obutve z nižjo 
peto (6—7 cm) preoblečeno v 
podplatno usnje. 

Okolnost, da smo milanski 
sejem obiskali pred poslovod-
sko konferenco, nam je omo-
gočila, da smo lahko spreme-
nili barve, dogovorili smo se, 
da kolekciji dodamo 2 skupini 
obutve in to skupino za mlade 
in skupino elegantnejših oblik 
s petami 6— 7 cm. 

Prepričani smo, da so 
obiski sejmov potrebni in 
koristni , saj brez spremlja-
nja evropske mode ne bomo 
mogli zadovoljit i potrebe 
naš ih kupcev, ki so v se bolj 
in bolj zahtevni . 

Iva SOBOCAN 

Organiziranost 
zveze komunistov po novem 

Na 8. kongresu Zveze ko-
munis tov Sloveni je so dele-
gati obravnaval i tudi spre-
membe in dopolni tve Statu-
ta ZK Slovenije . Med spre-
jetimi spremembami Statu-
ta ZK Sloveni je je tudi dolo-
čilo, da se o snovna organi-
zacija ZK lahko ustanovi , 
kjer so podani organizacij-
ski in ostal i pogoji in so 
najmanj trije č lani zveze 
komunis tov . 

Glede na navedeno spre-
membo S t a tu t a ZK Slovenije 
smo tudi v naši osnovni orga-
nizaciji začeli s pripravami na 
reorganizacijo osnovne organi-
zacije. Med pripravami na re-
organizacijo smo ugotovili, da 
bi delovanje osnovnih organi-
zacij ZK po TOZD imelo pre-
cej pozitivnih vplivov (boljša 
seznanjenos t s problematiko 
TOZD; večja možnost infor-
miranja in obravnave proble-
mov delovne sredine itd.), ven-
dar pa bi s tem prišlo do delit-
ve že tako .dokaj številčno 
majhne osnovne organizacije. 
Te probleme smo obravnavali 
tudi na osnovni organizaciji, ki 
je po daljši obravnavi sprejela 
sklep, da se namesto ene 
osnovne organizacije ustano-
vijo osnovne organizacije ZK 
po TOZD, in sicer: 

1. OOZK v TOZD Obutev 
Ziri in TOZD Obutev Gorenja 
vas 

2. OOZK v TOZD Plastika 
3. OOZK v TOZD Prodaja 
4. OOZK v DSSS. 

Brez k o p i t ni čev l j ev 

Vse štiri OOZK so izvolile 
svoje sekretarje OOZK in se-
kre tar ia te OOZK, ki jih se-
stavljajo: sekretar, namestnik 
sekre tar ja , vodja idejno-poli-
tičnega izobraževanja in evi-
dentičar. 

Novoizvoljeni sekretarji in 
namestniki sekretarjev v 
OOZK po TOZD so: 

1. OOZK TOZD Obutev 
Ziri in TOZD Obutev Gore-
nja vas: 

a) sekretar: Igo rŠTUCIN 
b) namestnik sekretarja: 

Marija J U S T I N 
2. OOZK TOZD Plast ika: 
a) sekretar : Pavel NIKO-

LETTI 
b) namestnik sekretarja: 

Mirko MRAVLJE 
3. OOZK TOZD Prodaja: 
a) sekretar: Srečko ER-

ZNOZNIK 
b) namestnik sekretarja: 

Tomaž J U S T I N 

4. OOZK DSSS: 
a) sekretar: Olga F ISTER 
b) namestnik sekretarja: 

Je rne j P E T E R N E L J 

N o v e OOZK bodo delova-
le samostojno . P o v e z a v a 
med njimi bo potekala pre-
ko de legatov z obč insko 
konferenco ZK, možni pa so 
tudi skupni sestanki v seh 
OOZK, in sicer za obravna-
vanje s k u p n i h p r o b l e m o v 
ali pa p r o b l e m s k e konfe-
rence. 

Olga FISTER 

Poslovodska konferenca 
je za nami 

Ved nekoliko godina konfe-
rencija se održava u Porto-
rožu. Udobnost, izvršni uvjeti 
rada osnovni su razlozi, da 
smo se udomačili u hotelu 
»Metropol«. Dali je sve to po-
trebno? Dali bi trebali biti 
malo skromniji, pi tanja su 
onih, koji nisu na konferenciji 
prisutni i ne poznaju vrijed-
nost učinjenog rada za onih 
pet dana koliko t ra je konfe-
rencija. 

Da bi obuča stigla u proda-
vaonice onakva kakvu zahtje-
va potrošač, mislim da je naj-
više pažnje potrebno obratiti 
na: pripremu modela, izbor i 
naručivanje i proizvodnju. 
Nije potrebno upozoravati 
kakve su posljedice ako se je-
dan od navedena tri zadatka 
ne izvrši po potrebi. Smat ram, 
da je prilikom pripreme konfe-
rencije to svima bilo na umu, 
što je bio razlog da se smješta-
jem, prikladnim radnim vre-
menom i ostalim povoljnim 
uslovima podmirila osnovna 
potreba prisutnih poslovodja, 
kako bi svoj posao mogli oba-
viti što uspješnije. 

Kao i uvijek, konferencija 
ima svoj opči dio. T o je jedin-
stvena prilika kada se pruža 
mogučnost da se u prisustvu 
svih poslovodja riješe pojedini 
kadrovski, pravni, skladišni, 

adminis t ra t ivni , proizvodni i 
drugi problemi. Smat ram da bi 
t a j dio posla trebalo bolje or-
ganizirat i u smislu unapred 
pripremljenih pi tanja i što 
konstuktivnije i disciplinirane 
diskusije. 

Za vse nas najvažniji dio po-
sla na konferenciji je izbor i 
na ruč ivan je modela, koji je 
ovom prilikom protekao vrlo 
uspješno. Bilo je dovoljno su-
radnje, organizacija konferen-
cije dobro je obavljena, kolek-
cija dobro zastupl jena svim 
vrstama obuče, što je pružila 
mogučnost da svatko odabere 
ono što njegovo tržište traži. 

Naručivanje je vršeno u dvi-
je grupe, a proteklo je zado-
voljstvo svih, što je največa 
nagrada za uložen trud. 

Smat ram da je konferencija 
na neki način postala jedno-
lična, pojedine novine potreb-
no je uvesti, inspiracije ima-
mo, što je dovoljan razlog da 
se sjednemo i o tome dogovo-
rimo prilikom pripreme iduče 
konferencije. Za poslovodje 
neka to bude na neki način 
ugodno iznenadjenje. 

Zelja svih nas je, da dolazak 
na konferenciju i rastanak po 
uspješno završenim zadacima 
budi sa zadovoljstvom. 

J a k o b ČELIK 



Kako ustvarjamo 

Na o b r e z u v p l a s t i k i 

Čevljarski izrazi 

Tone Klemenčič , vodja pro-
gram a lahke obutve 

Kaj je lak: Zgornje lak 
U*nje, imenovano v kratkem 
tok, uporabljamo za izdelavo 
Posameznih vrst obutve. Izde-
lujejo ga po posebni tehnolo-
giji. V ta namen vzamejo 
Usnjarji normalno surove kože 
z manjšimi napakami na licu 
m kompaktne (trdne) struk-
ture. Po strojenju kože na licu 
nekoliko obrusijo s finim pa-
pirjem, da dosežejo boljšo 
°ezavo nanosa laka, imeno-
vanega film. Lak usnje se 
izdeluje največkrat iz telečjih 
m junečjih kož, saj je usnje 
namenjeno predvsem za boljšo 
°butev. Lak usnje pa lahko 
izdelujejo tudi iz svinjskih, 

jih ter še nekaterih drugih 

Uporaba laka za obutev je 
skoraj v celoti odvisna od 
Ribanja mode. Delno je vedno 
Prisoten pri strogo večerni 
obutvi, obutvi za posebne pri-
lke ali svečanosti. Čevlji iz 

lak usnja so zelo praktični za 
vzdrževanje — čiščenje in s 
svojim sijajem vzbujajo po-
zornost ali pa poudarjajo 
eleganco. Kadar je obutev iz 
lak usnja moderna (to je bilo 
zadnjič pred nekaj leti), ne 
uporabljajo samo klasični lak, 
temveč še v raznih izveden-
kah, kot je knauč lak, imita-
cije reptilij (plazilcev), razni 
dvobarvni učinki in podobno. 
V osnovi so vse te podzvrsti 
iste, le s prešanjem ali lomlje-
njem lica dosežejo končni 
dodelavi drugačen izgled. Bi-
stveno važno pri vsakem lak 
usnju je dobra vezava filma 
na lice kože, da se pri obdelavi 
ali pozneje pri nošnji obutve 
ne lušči, da so kože pri stro-
jenju primerno zapolnjene 

(tudi flamasti — slabši deli 
kože) in da umetne smole, ki 
tvorijo film, prenašajo visoke 
in nizke temperature, pri tem 
pa film ne sme razpokati. 

Proizvajalci umetnih mate-
rialov so danes že sposobni 
izdelati umetno lak usnje, ki 
mogoče najmanj odstopa po 
lastnostih od naravnega lak 
usnja. Namreč za lak usnje je 
značilno, da zaradi nanosa 
filma ne diha, torej v tem 
pogledu ni razlike med narav-
nim in umetnim, še vedno pa 
ostaja razlika v obnašanju 
materiala pri nošenju obutve 
pri absorbiranju vlage — 
znoja v strukturni del usnja, 
pri krčenju in raztezanju ter 
deformaciji obutve. Umetno 
lak usnje je bistveno cenejše 
od naravnega in ga je v lepo 
izdelanem čevlju le težko pre-
poznati. 

KDAJ BOMO IZKORISTILI SVOJE MOŽNOSTI 

Pred dnevi je predstavnik Biroja za industrijski 
inženir ing skupini t ehn ičn ih s t rokovnjakov in pred-
s t a v n i k o m družbenopol i t ičnega življenja Alp ine 
predstavi l zan imivo metodo, kako meriti delo, da 
bomo res dosegl i naSo ci l jno produkt ivnost . 

Ta biro se ukvarja z izde lovanjem vzorčnih ana-
liz, demonstrac i j posameznih organizac i j sk ih po-
s topkov , izobraževanjem in sve tovanjem zlasti teh-
ničnih s t rokovnjakov na področju študija dela, 
zmožni pa so tudi ( seveda z našo pomočjo) izvest i 
program uvedbe študija dela v de lovni organizacij i . 

Na nas v s e h je, da se dogovor imo za najprimer-
nejše sode lovanje s tem birojem, z namenom, da res-
n ično izpopolnimo našo organiz iranost in dosežemo 
tudi boljše pos lovne rezultate. 

UREDNIŠTVO 

Jedinstvene 
odluke, 

pravilne odluke 
U vezi poslovodske konfe-

rencije koja je održana u Por-
torožu od 4. 9. do 10. 9. 1978 
godine bih trebalo odati puno 
priznanje drugovima koji su 
komisiju i dve grupe kod naru-
čivanja i izbora modela kolek-
cije p r o l j e č e - l j e t o 1979. god. 
da su sa puno udloženog truda 
kako stručno tako i efikasno 
organizirali rad na izboru mo-
dela i naručivanja obuče. 

Konferenc i ja pored izbora 
modela i naručivanja obuče, 
imala je i radne sastanke. Na 
kojim je prvi put prisustvovao 
Bojan S ta rman , v. d. vodja 
OOUR-a Prodaja , ko j i j e in fo r -
misao prisutne o ostvarenoj 
realizaciji za prvih šest mjese-
ci u OOUR Prodaja , Sto je 
odraz izrazitog prebačaja 
ukupne realizacije, a ostatak 
čistog prihoda i konsta tovano 
da treba priči pravilnijem ob-
računu učešča stvarnih tro-
škova kod svake grupe proiz-
voda, kako bih na kraju godine 
imali pravo s tanje ostvarene 
realizacije i ostatka čistog pri-
hoda. Za vrijeme koferencije 
održana je i redovna sjednica 
radničkog savjeta OOUR-a 
Prodaje, na kogej su pozvani 
i ostali, da mogu prisustvovati 
redovnoj sjednici radničkog 
savjeta. Na n jo j se rasprav-
ljalo pored predloga i usvaja-
nja normativnih akata u 
OOUR Prodaja i o stambenim 
pi tanj ima zaposlenih u 
OOUR-u Prodaja . U buduče 
potrebno je programirano i 
dugoročnije učestvovati u iz-
na lažen ju i angaž i ran ju što 
večih sredstava u fond stam-
bene izgradnje. 

OOUR Prodaja u što kra-
čem roku bar donekle ublažio 
uočeni su i izvjesne slabosti 
u diskusiji pojedinih članova 
radničkog sav je ta i članova 
komunista, što je dobilo Svoj 
epilog na zajedničkom sastan-
ku organizacije Saveza komu-
nista OOUR Prodaje i članova 
Saveza komunista, koji su za-
posleni u prodavnicama Alpi-
na koji je održan dana 10.9. 
u Zirima. Na torn sastanku 
formiran je aktiv Saveza ko-
munis ta od članova Saveza 
komunista iz prodavnica, a u 
interesu zajedničkog rada i od-
govornosti komunista kako 
bih samo usaglašenje stavova 
jedinstvenim odlukama done-
šene na odredenim sastancima 
kako radničkog savjeta tako 
i ostalih društvenopoli t ičkih 
organizacija u OOUR Prodaje. 

Derviš Kadič 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
na temo SAMOUPRAVLJANJE IN DELOVNI USPEHI. 

V razgovoru so sodeloval i : Peter MLINAR - pred-
sednik de lavskega sveta DO, Vika RUPNIK - predstavnik 
konference OOS, Marinka TUŠEK - pravni referent, J a k a 
BOGATAJ - vodja TOZD Obutev Ziri, Pavel NICOLETTI 
- TOZD Plast ika Ziri, Nada DOLINAR - DSSS, Hilda PI-
PAN - TOZD Obutev Ziri, Franc Pečel in - TOZD Prodaja 
Ziri, Karol ina BAJEC - TOZD obutev Ziri - Obrat Col. 

Razgovor sta vodila Tomaž JUSTIN in Nejko PODOB-
NIK, zapiske je pripravila Anuška KAVČIČ. 

1. Kako ocenjujete dejan-
sko samoupravljanje v to-
varni v primerjavi s t ist im, 
kar smo napisal i v naših 
samoupravnih aktih? 

Marinka TUŠEK: 
Samoupravl janje se 

razvija šele nekaj več kot 27 
let. V svojem razvoju je šlo 
skozi vrsto razvojnih e tap iz 
katerih je prihajalo vedno 
bolj obogateno in boljše. Nje-
gova vsebina se sestoji v ure-
sničevanju vladujočega polo-
žaja delavcev v združenem 
delu in v družbi ter njegove 
neodtujl j ive pravice, da skupaj 
z drugimi delavci in delovnimi 
l judmi urejajo vse družbene 
odnose. 

Razvoju samoupravl janja je 
bilo pot rebno začr ta t i nove 
poti in ponuditi sodobni praksi 
novo organizacijsko-pravno 
obliko na temljih, ki jih je 
postavila ustava. To pa prina-
ša zakon o združenem delu. 

Sprejet je večine samouprav-
nih aktov, ki so bili sprejeti po 
ustanovitvi TOZD Plastika 
Ziri in TOZD Obutev Gorenja 
vas je bilo grajeno na osnut-
ku »male ustave«, če lahko 
tako rečemo zakonu o zdru-
ženem delu. Teh samouprav-
nih aktov je bilo sprejetih čez 
30. Naštela jih bom le nekaj: 
Samoupravni sporazum o 
združevanju TOZD v delovno 
organizacijo, s ta tut i vseh 
TOZD, samoupravni spora-
zumi o združevanju dela de-
lavcev v vseh TOZD in DSSS. 

In ka j so sploh samoupravni 
akti? Samoupravni akti so 
družbeni dogovori, samouprav-
ni sporazumi ter drugi samo-
upravni akti TOZD in delovne 
organizacije, med njimi pa ni 
hierarhične podrejenosti oz. 
nadarjenosti . 

V vsaki družbi pač morajo za 
medsebojno sodelovanje ljudi 
veljati nekatera pravila. 
Delavci ta pravila gospodarje-
n ja in r avnan j a oblikujemo 
v obliki samoupravnega 
splošnega akta. 

Ker je bilo, kot sem že ome-
nila, spre je to čez 30 samo-
upravnih aktov in vsebina 
vseh temelj i na samouprav-
l janju, bi na j odgovor na to, 
kakšna je vsebina naših po-
samičnih samoupravnih aktov, 
bil preobširen, zato se bom 
omejila samo na nakatera 
splošna načela, ki prevejajo 
prav vse samoupravne akte, 
predvsem kar zadeva samo-
upravl janje . 

Oglejmo si n a j p r e j oblike 
odločanja v naših samouprav-
nih aktih. Oblike odločanja so 
odločanje preko delegatov in 
delegacijah ter osebno izjav-
ljanje. Oblike osebnega izjav-
l j an ja so predvsem referen-
dum, zbor delavcev, podpi-
sovanje oz. da jan je posebnih 
pismenih izjav. O katerih 
stvareh se delavci osebno iz-
j av l j a jo , določajo s ta tu t i in 
samoupravni sporazum o 
združevanju TOZD v delovno 
organizacijo. T o je predvsem 
področje neodtujlj ivih pravic 
delavcev kot je na primer 
organiziranje TOZD, s ta tusne 
spremembe, samoupravni spo-
razum o združevanju dela de-
lavcev, samoupravni spora-
zum o združevanju TOZD v 
delovno organizacijo, s ta tut i , 
področje urejanja osebnih 
dohodkov itd. 

Pred odločanjem z osebnim 
izjavl janjem je potrebna pred-
hodna obravnava, ki je po-
drobneje opredeljena s samo-
upravnimi akti. 

O organiziranju poprejšnje 
obravnave je potrebno pred-
hodno obvestiti sindikalno 
organizacijo, ki vodi in orga-
nizira razpravo v nekaterih 
primerih pa je tudi udeleženec 
samoupravnega sporazumeva-
nja. 

Seveda pa sindikalna orga-
nizacija lahko postavi zahtevo 
o poprejšnj i obravnavi tudi 
o zadevah, ki s samoupravnimi 
akti niso izrecno dogovorjene. 

Odločanje po delegatih in 
delegacijah: 

Kot delegati nas topajo de-
lavci v samoupravnih organih 
temeljne in delovne organiza-
cije. Zal večina ob besedi de-
legat pomisli le na delavski 
svet, delegati sestavljajo tudi 
druge samoupravne organe, 
kot na primer disciplinsko 
komisijo, komisijo delavske 
kontrole, ki se prav tako ne-
posredno volijo kot delegati 
delavskih svetov. Tu pa so še 
delegati izvršilnih organov 
delavskih svetov; kot komisija 
za delovna razmerja, odbor za 
izobraževanje, komisija za 
organizacijo, sistemizacijo in 
vrednotenje itd. 

Za odločanje v družbeno-
političnih in samoupravnih 
interesnih skupnostih pa so po 
temeljnih organizacijah ob-
likovane delegacije. Teh je v 
naši delovni organizaciji kar 
24. 

Za odločanje v TOZD velja 
večinsko načelo. T o pa ne 

pomeni, da so posameznemu 
delavcu odvzete pravice, da 
napada odločitve, s katerimi se 
ne str inja. Svojo voljo lahko 
uveljavi, če meni, da je z odlo-
čitvijo kršena ustava, zakon, 
samoupravni splošni akti, itd, 
s tem, da zahteva posredo-
van je samoupravne delavske 
kontrole družbenega pravo-
branilca samoupravl janja , po-
sredovanje sindikalne orga-
nizacije, oziroma varstvo pra-
vic pred sodiščem združenega 
dela. 

Za soglasje vseh delavcev 
gre v bistvu le pri samouprav-
nem sporazumu o združevanju 
dela delavcev, kjer t istemu, ki 
se z njim ne strinja in odobri 
pismeno izjavo, preneha de-
lovno razmerje. 

Delegati v delavskem svetu 
delajo po smernicah delavcev, 
ki so jih izvolili in jim odgo-
varjajo. To pomeni, da so 
delegati na delavskem svetu 
dolžni povedati njihova mne-
nja , stališča in smernice, tudi 
če so njihova osebna stališča 
drugačna. 

Da pa bi delegat mogel spo-
znati mnenja delavcev, je po-
trebno, da pravočasno dobi 
gradivo. Delegat je dolžan de-
lavcem poročati o svojem last-
nem delu; kako je zastopal 
stališča, mnenja in smernice, 
in o delu delavskega sveta. 

Pristojnosti delavskega sve-
ta določajo s ta tut i in samo-
upravni sporazum o združe-
vanju TOZD v delovno orga-
nizacijo. Zakon prepoveduje, 
da bi delavski svet zadeve, za 
katere je po zakonu pristojen, 
prenesel v pristojnost izvršil-
nega organa. Delo izvršilnih 
organov bi lahko opredelili kot 
pr ipravl janje , izvajanje skle-
pov delavskega sveta. 

Nekateri mislijo, da je de-
lavski svet delovne organiza-
cije več kot delavski svet 
tozdov, oziroma delavski svet 
delovne skupnosti skupnih 
služb. T o pa ni res. Pristoj-
nosti delavskega sveta delovne 
organizacije so določene z za-
konom, staut,tom delovne or-
ganizacije in samoupravnim 
sporazumom o združevanju 
TOZD v delovno organizacijo. 
Delavski svet upravlja delo in 
poslovanje, v njem pa so za-
stopani delegati vseh temelj-
nih organizacij in delovne 
skupnosti skupnih služb, ki se 

združujejo v delovno organi-
zacijo. Kadar delavski svet 
delovne organizacije sklepa o 
neodtujlj ivih pravicah delav-
cev, je potrbno soglasje vsake 
temeljne organizacije. Če 
sklep ni sprejet, se začne 
usklajevalni postopek. Delav-
ski svet delovne organizacije 
v takem primeru navadno pri-
pravi nov predlog, o katerem 
morajo ponovno odločati de-
lavski sveti temel jnih orga-
nizacij. 

Da pa bi bile samoupravne 
pravice čimbolj zavarovane, 
usresničujejo delavci samo-
upravno delavsko kontrolo, 
bodisi neposredno ali po or-
ganu upravl janja in po poseb-
nem organu. Samoupravna 
delavska kontrola zajema pra-
vilno izvajanje samoupravnih 
aktov in kontrolo ali je nji-
hova vsebina v skladu s pra-
vicami in dolžnostmi, oziroma 
obveznostmi in interesi delav-
cev. 

Omenim na j še to, da smo 
pred kra tkim dobili pobudo 
družbenega pravobranilca sa-
moupravl janja , s katero nas 
opozarja, da nekaterih samo-
upravnih aktov, ki bi jih po 
zakonu že morali sprejeti, 
nismo sprejeli, da moramo že 
sprejete samoupravne akte 
uskladiti z zakonom o zdru-
ženem delu. 

Pobudo so obravnavali vsi 
delavski sveti in jo sprejeli. 
Hkrat i s sprejemom pobude 
pa je bila sprejeta tudi dopol-
nitev akcijskega programa za 
izvajanje zakona o združenem 
delu do konca leta 1978. 

Do 1. 1. 1978 bi morali spre-
jeti naslednje samoupravne 
akte, ki bi jih od tega da tuma 
dalje morali tudi uporabljati : 

— plane tozdov 
— samoupravni sporazum 

o medsebojnih razmerjih pri 
us tvar jan ju skupnega prihod-
ka 

— samoupravni sporazum 
o temeljih plana delovne orga-
nizacije 

— samoupravni sporazum o 
medsebojnih razmerjih pri 
us tvar jan ju skupnega dohod-
ka 

— samoupravni sporazum 
o skupnih osnovah in merilih 
za razporejanje čistega dohod-
ka na ravni delovne organi-
zacije in pravilnike po tozdih 

— samoupravni sporazum o 
medsebojnih pravicah, obvez-
nostih in odgovornostih med 
delavci TOZD in delovno 
skupnost jo ki opravlja skupna 
dela. 

Z zakonom o združenem 
delu bomo morali uskladiti 
s t a t u t e , samoupravni splošni 
akt o delovnih razmerjih, 
samoupravni sporazum o 
skupnih osnovah in merilih za 
delitev sredstev za OD, skupno 
porabo, o nadomestilih in pre-
jemkih, pravilnike o osnovah 
in merilih za delitev sredstev 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
za OD, skupno porabo in o 
prejemkih. 

Iz pobude in akcijskega pro-
grama izhaja, da bomo do 
konca letošnjega leta morali 
sprejet i še 13 samoupravnih 
aktov, nekaj pa jih bo potreb-
no uskladiti z zakonom o 
združenem delu. 

Pri natančnejšem pregledu 
samoupravnega sporazuma o 
skupnih osnovah in merilih za 
delitev sredstev za osebne 
dohodka, skupno porabo, o na-
domestilih in projemkih, je 
družbeni pravobranilec samo-
osnovna načela, ki jih določa 
zakon o združenem delu, 
pravilno opredelili. 

Bistvenejše pomanjkljivosti 
v pravilnikih o delitvi sredstev 
za osebne dohodke, skupno po-
rabo in prejemkih, pa so na-
slednje: 

— merila za delitev OD iz 
naslova minulega dela niso 
opredeljena po zakonu o zdru-
ženem delu 

— v formuli za izračun OD 
delavca ni dela OD, ki ga de-
lavec dobi iz povečanega do-
hodka, bodisi, da je nosilec 
inovacij sam, ali pa so pove-
čanje dosegli drugi delavci 

— premije in prizadevnosti 
zakon o združenem delu ne 
omenja 

— izplačevanje jubilejnih 
nagrad po s tanju na dan 30. 4. 
tekočega leta ni pravilno 

— meril, ka j so najboljši do-
dosežki kot pogoj za prido-
bitev posebne nagrade nima-
mo opredljenih 

— v poglavju »merila za do-
ločanje zajamčenega OD« 
manjka določilo OD, če dela-
vec po lastni krivdi ne dosega 
delovnega uspeha, ki bi mu za-
gotavljal vsaj tolikšen OD, kot 
je višina zajamčenega OD. 

Upam, da sem opozorila na 
glavna določila naših samo-
upravnih aktov, tako da boste 
ostali laže ugotavljali, ka j v 
našem samoupravl janju ne 
deluje tako, kot imamo zapi-
sano v samoupravnih aktih. 

Peter MLINAR: 
S temi vprašanji se še ne 

ukvarjam dolgo. Če bi hotel 
reči nekaj po svoje glede tega, 
kar zasledimo v dnevnem 
časopisju ali kjerkoli že, bi 
nekdo ki posluša vse to, mislil, 
da je to idealni sistem, kjer 
ima vsak pravico da odloča 
v vsem. V praksi pa pogosto 
ravnamo drugače. Kakšna tre-
nja nas ta ja jo , tako da ideali 
nitro splahnijo. 

Res je, akte imamo napi-
sane, vendar jih delavci vse 
Premalo preštudiramo in nam 
ostane premalo v glavi. Dele-
gati v delavskih svetih se tako 
yse preveč oslanjamo na te 
'zvršilne organe, ki priprav-
ljajo ta program, ker tudi na 
delavskem svetu gledamo, da 
stvar ne obravnavamo preob-
širno, pa tudi nimamo vedno 

vpogleda v vse, kar se obrav-
nava, da bi lahko kvalitetneje 
vodili razpravo, oziroma ne 
vem kakšne predloge pripravili 
na sestanku. Razvile so se tudi 
samoupravne delovne skupine, 
kjer na j bi reševali določene 
probleme in vodili sestanke 
o delu in ostalih vprašanjih. 
T o seveda precej stane, zato je 
važno, da so sestanki dobro 
pripravljeni. Prav je, da iz-
menjamo mišljenje, ni pa v 
v redu, da teh razprav ne orga-
niziramo tako, da bi res uskla-
dili nesoglasja, zlasti pa, da bi 
se v našem ravnanju čimoblj 
približali določilom v samo-
upravnih aktih. 

Seveda še vedno ostaja 
vprašanje, kdaj se bo resnično 
v vse to vključil delavec iz 
proizvodnje. 

Nejko PODOBNIK: 
Mislim, da je s samouprav-

nimi delovnimi skupinami 
možno marsikaj narediti k 
izboljšanju samoupravl janja 
in da se do skrajnosti izbolj-
ša način in organiziranost dela 
teh samoupravnih delovnih 
skupin, da se t uka j ne za-
pravlja časa in da se delavci 
zavedajo, da se je treba o stvari 
pomeniti in da se o tem lahko 
pogovorimo v petih minutah 
med malico. Tega dosedaj še 
nismo bili vajeni. 

Peter MLINAR: 

Res je, da tega še nismo 
vajeni. Vendar je tudi tu pro-
blem predvsem dobiti soglasje 
od vseh ljudi, da bi zastopali 
isto stališče. 

Tomaž JUSTIN: 
Res je premalo časa, da bi 

vsak povedal svoje mišljenje in 
predvsem v proizvodnji to ni 
lahko izvedljivo. Na to pa pra-
vimo, da tega nismo mi skle-
nili. To bo res potrebno urediti 
tako, da se bomo lahko po-
govorili, da bo človek rad pri-
šel na ta sestanek in da se bo o 
stvari tudi razpravljalo in ne 
samo prebiralo nekih pred-
logov prav na hitro. 

Viktorija RUPNIK: 
Da, tudi na sindikatu smo se 

že menili o tem in rečeno je 
bilo, da bi morali sestanki biti 
ob drugi uri, sedaj pa vsak hiti 
domov, ker ima pač svoje 
obveznosti, predvsem ženske. 
Sprašujem se, kako to, da 
delavci ne gredo v halo, če je 
sestanek in zakaj tisti, ki 
delajo dopoldne ne morejo 
toliko počakati, da bi se kaj 
dogovorili. 
Nejko PODOBNIK: 

Mislim, da je zaman pri-
čakovati, da bomo dobili naj-
bol j osnovne informacije, ki 
jih lahko zvemo na zboru, če 
nas tam ni. Seveda možnosti 
so še preko časopisja, Informa-
torja itd. Zaman lahko upamo, 
da bomo samoupravne akte, ki 
smo jih sprejeli, tudi v praksi 
uresničevali, če ne gremo niti 
na zbor. 
Viktori ja RUPNIK: 

Seveda to je v veliki meri 
odvisno tudi od tega koliko se 
sam delavec zaveda svojih 
pravic in dolžnosti in če bi 
hotel, bi že lahko prišel na 
zbor. Če mu je vseeno in če ve 
samo za tisto, kdaj bo dobil 
plačo, je pa druga stvar. 

Nejko PODOBNIK: 
Vzemimo na primer samo-

upravne akte in predpise, delo-
ma se o teh pomenimo tudi na 
zborih, vendar odločamo tudi 
drugače na sestankih vseh 
vrst, itd. 

Kako te stvari tudi uresni-
čujemo. K a j vi kot sindikalna 
delavka o tem razmišljate 
oziroma kaj meni vaš izvršni 
odbor o tem. Kako doseči da 
bodo akti postali praksa? 

Viktorija RUPNIK: 
O tem se lahko z delavci 

pogovorimo marsikaj, ne mo-
rem pa se pri svojem delu 
pomenit i z vsemi delavci v 
našem oddelku. Tako so delav-
ci često slabo obveščeni in 
velikokrat ne vedo o čem 
razpravljati . 

Recimo, da bi večji skupini 
povedala, kako stvari potekajo 
in o čem smo razpravljali, 
nekatere stvari pa bi prebrali 
na oglasnih deskah. Predstav-
niki sindikata ali pa vodje 
samoupravnih delovnih sku-
pin bi morali biti v vseh teh 
enotah ali delih delovnih enot, 
da bi se povsod pomenili. Meni 
delavke same pravijo: »Poglej, 
odkar si ti tukaj , na naši strani 
vemo, kako je gori, ka j se do-
gaja, ka j je prav in ka j ni 
prav«. Ko pa nikogar ni bilo, 
da bi jim kaj povedal, niso 
vedeli, ka j se dogaja, o čem 
razpravlja na primer delavski 
svet. 

Seveda se vse tudi ne more 
tako izpeljati, kot govorimo. 

Nejko PODOBNIK: 
Ce medsebojnega informi-

ranja in dogovarjanja ni, 

potem pride do tega, da ni 
pravega stika med delavskim 
svetom in delavci. 

Viktorija RUPNIK: 
Delavci želijo predvsem, da 

bi j im več povedali ka j se 
dogaja in to bolj po domače, 
da bi razumeli. 

Nejko PODOBNIK: 
Kako bi tuka j lahko sode-

lovala sindikalna organiza-
cija? 

Viktorija RUPNIK: 

Pri nas je sedaj že toliko 
boljše da sva z vsakega traku 
ena ali dve, ki delavke obve-
ščava. Vendar ka j pomaga, če 
je tak človek v delavskem 
svetu ali sindikatu, ko pride 
s sestanka in pravi da vse ve, 
za ostale pa mu je vseeno ali 
ka j vedo ali nič. Delegat torej 
ne izpolni svoje dolžnosti. 
Zakaj so taki l judje v samo-
upravnih organih, ko mislijo, 
da so naka j več, če hodijo na 
sestanke. Kot delegati določene 
skupine delavcev jim morajo 
potem o tem tudi poročati, saj 
so bili za to tudi izvoljeni. Za-
enkrat je pri nas v šivalnici 
večina kar zadovoljna. 

Franc PEČELIN: 
Zdi se mi, da se na zborih in 

sestankih delavskih svetov ob-
ravnava veliko takih stvari, ki 
so nebistvene, veliko po-
membnih vprašanj, pa ni na 
dnevnem redu. Ni vse v tem ali 
smo nek samoupravni akt 
sprejeli ali ga nismo. Vsi bi 
dobili večji kos kruha že s tem, 
če bi nekdo, ki bi opazil, da se 
neka obutev izredno dobro 
prodaja , da bi le-to v redu 
delali naprej , ne pa da vztra-
jamo togo kot smo prej, ko je 
bila še dirigirana distribucija. 

Nisem zapazil, da bi take 
stvari obravnavali na samo-
upravnih organih, je pa za nas 
pravzaprav zelo pomembno, 
kje se bo ka j odprodalo. Tako 
pride do negodovanja in ne-
zainteresiranosti. Če pa bi 
nekdo poročal, da bomo ta in 
ta artikel dobro prodajali in da 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 
ga damo v proizvodnjo in da 
bi to tudi dosledno izvedli, bi 
tudi pri izvajanju samouprav-
nih aktov imeli man j proble-
mov. 

Tomaž JUSTIN: 
Sigurno je pri samouprav-

l janju važno, da samouprav-
l j a l a ugotovijo koristi svojih 
sklepov, potem z večjim vese-
ljem sodelujejo. 

Franc PECELIN: 

Mislim, da bi tudi samo-
upravne delovne skupine bolj 
zaživele, če bi delavci spoznali 
da je njihov predlog koristen 
in da zaživi. Konkreten primer 
je sedaj, ko vsi iščejo model, ki 
se je takoj razprodal in ga ni 
n ik jer več dobiti. Če bi bil 
nekdo, ki bi odločil, da jih 
naredimo še dodatnih 2000 ali 
3000 parov, se nam brez skrbi 
ne bi bilo potrebno bati zaloge. 

Tako bi samoupravl janje 
bolj zaživelo, če bi bolj upo-
števali takšne sugestije; l judje 
bi bili bolj zainteresirani kot 
so tako. 

Želimo torej, da bi čimbolj 
upoštevali predloge, ki jih izo-
blikujejo samoupravne delov-
ne skupine. 

Na vsak način pa moramo 
biti bolj elastični. 

Nada DOLINAR: 
Veliko s tvari so že drugi 

povedali in tudi jaz mislim, da 
vse te samoupravne akte in 
pravilnike taka delovna or-
ganizacija kot je Alpina mora 
imeti, sicer pa mislim, da je 
samoupravl janje učinkovito, 
če je v prid delavcu. Tudi jaz 
lahko rečem, da so delavci 
premalo zainteresirani za 
stvari, ki se dogaja jo ali se 
bodo dogajale. 

Tudi na zborih delovnih 
ljudi menim, da imajo l judje 
strah ka j povedati ali pred-
lagati, ker se bojijo da ne bodo 
dovolj strokovni. Za vse to bi 
morali imeti več posluha. 

Mislim, da je tudi informi-
ranje pomanjkljivo. Zlasti 
imam v mislih delavce v pro-
da ja lnah . Ze to je nekaj , ko ne 

pozna jo ljudi in tudi infor-
miranje teh ljudi je težje. 

Ne bi mogli trditi, da je 
temu kriv informativni center 
to sploh ne, ker so pri nas še 
druge oblike obveščanja, po-
navadi se obrnejo samo na 
enega človeka. Za delavce na 
terenu je to dejansko še pre-
cejšen problem. 

Tomaž JUSTIN: 
Vemo, da smo samouprav-

ljalci t uka j v proizvodnji kon-
centrirani na enem prostoru, 
medtem ko so samouprav-
ljalci v naših prodajalnah 
raztreseni širom Jugoslavije. 

Sigurno, da to dejstvo ote-
žuje samoupravl janje in da je 
tuka j še posebna naloga, da 
iščemo druge poti, kako bi to 
samouprav l j an je čimbolj po-
enostavili in da bi tudi imeli 
podobne možnosti delovanja 
kot mi. 

Družbenopolitično delova-
n je je sestavina samouprav-
l janja . Vse to je bilo v pro-
dajni mreži na mrtvi točki in 
je šele pred kratkim zaživelo 
in rezultati so se že pokazali. 

Marinka TUŠEK 

K a r zad;va samoupravlja-
nje delavcev v mreži, bi pou-
darila da DS TOZD Prodaje 
ses tav l ja jo delegati republik, 
tako da ima vsaka republika 
svojega delegata, pač glede na 
število zaposlenih tudi več 
delegatov v delavskem svetu. 
In tu smo torej pred tistim 
problemom, kako bo ta delegat 
prenesel to mnenje v vse pro-
dajalne. Drug problem, ki se 
zadnje čase pojavlja po DS, je 
problem jezika. Delegati de-
lavskega sveta dosledno zahte-
vajo, da se govori in piše v 
srbohrvatskem, materinem je-
ziku. Pravico imajo, da so 
obveščeni in govorijo v mate-
rinem jeziku, vendar če bi 
hotel i vse mater iale , ki jih 
pošiljamo, prevajat i še v sr-
bohrvatski jezik, bi morali 
zaposliti še n a j m a n j dva ali tri 
prevajalce. 

Tomač JUSTIN: 
Koristno in potrebno je, da 

smo se okrog uporabe jezika 
začeli pogovarjati in dogovar-
jati . Prepričan sem, da se 
bomo morali zaradi učinko-

vitosti obveščanja tudi mi pri-
lagoditi tem zahtevam, kolikor 
je mogoče. 
Marinka TUŠEK 

Zdi se mi, da vodje ne ob-
veščajo dovolj svojih ljudi in 
mislijo, da je njihova dolžnost 
samo, da bodo čimbolje izbrali 
čevlje in da jih bodo prodali in 
iz tega potegnili dobiček, pre-
malo pa se zavedajo, da 
morajo obrazložiti tudi kakšen 
akt, ki ga dobijo in je v javni 
obravnavi. Vse preveč se držijo 
le tistega, kjer bodo imeli ne-
posredne koristi. 
Pave l NIKOLETTI: 

V samoupravnih aktih je 
samoupravl janje predvideno v 
tisti končni obliki, ki na j bi se 
ji približali, zato bi morala 
biti odstopanja čim manjša . 

Odstopanja so že v tem, da 
neposredni proizvajalec še ni 
aktiviran kot sestavni del 
na jmanjše samoupravne celi-
ce, to je samoupravne delovne 
skupine. Odločitve morajo na-
s ta ja t i v tej na jmanjš i samo-
upravni celici, se preko dele-
gatov DS TOZD sprovajati ter 
v nasprotni smeri morajo 
zopet samoupravne informaci-
je p reha ja t i naza j v samo-
upravno delovno skupino. 

Poslovna učinkovistost se 
začenja že na delovnem me-
stu, kaj t i količinska proizvod-
n ja z us t rezno kval i te to je 
prvo merilo, ki se tudi na 
tržišču odraža kot merilo 
uspešnosti ter se v obliki fi-
nančnega uspeha povrne v de-
lovno organizacijo. 

Tore j produktivnost in kva-
li teta se kot de javnika po-
slovne učinkovitosti vsako-
dnevno odraža ta pri našem 
delu. 

Predlagam sledeče: 
— povezava med neposrednim 
proizvajalcem ter tehnološki-
mi, planskimi ter drugimi 
dejavniki, mora biti t rdna in 
stalna oblika sodelovanja, za-
to je nu jno tesno obojestran-
sko vsakodnevno povezovanje 
— samoupravne delovne sku-
pine morajo zaživeti tako, da 
se bodo t renutni problemi 
takoj neposredno reševali pre-
ko delegatskega sistema, ne 
pa, da nekje obstanejo. 
Hilda PIPAN: 

Težko je ocenjevati samo-
upravl janje s tistim, kar smo 
zapisali v samoupravnih sploš-
nih akt ih. Delavci v nepo-
sredni proizvodnji smo z 
vsebino teh aktov premalo 
seznanjeni. Ni rečeno, da je 
krivda samo v strokovnih 
službah, ki te akte priprav-
ljajo. 

Med delovnim časom si 
delavci enostavno ne najdemo 
časa, da bi te akte prebrali. 

Po oddelkih je razdeljeno 
nekaj gradiva, kam bi prišli, če 
bi vse to nosili domov in pre-
birali doma. Mislim, da je 
gradivo preobširno in bi morali 

biti pripravljeni izvlečki, iz 
katerih bi bile razvidne bistve-
ne novosti, primerjava s sta-
rim aktom in kakšne koristi 
bomo od tega akta imeli. Ver-
je tno pa se tudi premalo za 
vse skupaj zanimamo. 

Kako uresn iču jemo samo-
upravljanje? Ena nam najbol j 
poznana oblika je odločanje 
preko delegatov v delavskem 
svetu in zadnje čase tudi od-
ločanje na referendumu. Če je 
predlog strokovnih služb, ki je 
obrazložen na delavskem sve-
tu dovolj strokovno priprav-
ljen in obrazložen tako, da 
delegate prepriča o učinkovi-
tosti sprejema tega sklepa, 
delegati tak sklep sprejmejo. 

Imam pa občutek, da so de-
lavski sveti in odločanje v de-
lavskih svetih včasih le preveč 
formalni. Roke se dvigajo, ker 
jih je potrebno dvigovati. 

P rav je, da se z referen-
dumom odločamo o naših 
neposrednih pravicah, ker na 
tak način lahko glasujemo 
t a jno in tako kot mislimo 
sami, da je pravilno. 

Zavedam se, da obs ta ja jo še 
druge oblike samoupravl janja , 
ki pa jih ne razumem toliko, 
da bi lahko o njih razpravljala. 

Samoupravl jan je bi morali 
bolj približati delavcu. Včasih 
bi moralo biti pripravljenih 
več možnih rešitev določenega 
problema, tako da bi se lahko 
odločali med njimi. Strokovne 
službe so dolžne da pripravijo 
predloge zakonitih in pamet-
nih sklepov, na nas delegatih, 
oziroma delavcih pa je, da 
zahtevamo dodatno obraz-
ložitev, če je ta potrebna in da 
se sklep sprejme. 

Težko je reči, kakšna je 
zaradi samoupravl janja naša 
poslovna učinkovitost. Pona-
vadi delavci nismo strokovno 
usposobljeni za vodenje po-
slovne politike. Res pa je, da 
skušamo pomagati po svojih 
močeh tam, kjer se za to 
čutimo sposobne. Težko in 
nesmiselno ja zavračati odloči-
tev, ki je os zaupanja v 
s t rokovne službe dobro pri-
pravljena in s tem tudi učin-
kovita. 

Karol ina BAJEC: 
Težko bi ocenjevala. V de-

lavskem svetu sem še premalo 
časa, da bi vse lahko razumela. 
Opažam pa med sodelavci pre-
malo zanimanja, verjetno to 
izhaja iz neznanja. Morda bi 
vsaj za člane organov uprav-
l janja zelo koristil seminar, na 
katerem bi se seznanili s pogoji 
in načinom poslovanja TOZD 
in delovne organizacije, z 
nalogami samoupravljavcev, 
posebno pa s pravicami in 
dolžnostmi članov delavskih 
svetov. 

Mislim, da bi tudi Infor-
mato r moral temeljiteje ob-
veščati delavce o vseh doga-
janj ih v delovni organizaciji. 



razgovor za urednikovo mizo — razgovor 

Zlasti bi bilo koristno in za-
nimivo, da bi si delavci po-
sameznih TOZD izmenjavali 
izkušnje. Mislim, da bi se 
lahko potem na organih 
upravljanja tudi bolje razu-
meli in sprejemali tudi bolj 
smotrne sklepe. 

Jaka BOGATAJ: 
Da bi dosegli to, kar je naša 

želja in kar smo tudi pisali, je 
nujno, da poleg svojih pravic 
dobro poznamo tudi svoje 
dolžnosti. To velja za vse nas, 
brez izjeme. 

Mislim da je izredno po-
membno tudi delo družbeno-
političnih organizacij, ki bi 
morale bolj sodelovati pri obli-
kovanju samoupravnega si-
stema. Včasih je pomembno že 
to, da družbenopolitične or-
ganizacije predlagajo tako 
kandidatno listo članov or-
ganov upravljanja, da bomo 
res lahko računali na kvalitet-
nejšo razpravo in boljše skle-
pe. Mislim, da je pomembna 
vloga tudi na samoupravnih 
delovnih skupinah. Pri tem se 
vsi skupaj še učimo, zato se 
pojavl jajo različni problemi. 
Vendar pa menim, da se prav 
delavci v samoupravnih delov-
nih skupinah najlažje pogovo-
rijo o svojih lastnih problemih, 
s pomočjo delegatov in drugih, 
pa tudi o problemih, ki zade-
vajo druge delavce. Zal, je po-
vezava med delavci in člani 
organov upravljanja (delegati) 
dostikrat pretrgana. 

Opozoril bi še na še vedno 
neurejene dohodkovne odnose. 
V naslednjih mesecih bomo 
morali prav temu posvetiti 
veliko pozornosti. 

Za našo učinkovitost je 
pomembno tudi smotrno pla-
niranje posameznih temeljnih 
organizacij. Pri tem se mi zdi 
važno, da so plani temeljnih 
?rganizacij temeljito uskla-
jeni na ravni delovne orga-
nizacije. Otresti bi se morali 
ozkih interesov, češ, mi smo 
svoje naredili, vi pa prodaj-
te. Interes vseh nas je, da 
skupno ustvarimo take pri-
hodke, ki bodo zadostovali za 
naš nemoten razvoj (tako 
TOZD kot celotne delovne or-
ganizacije), pokrivanje vseh 

stroškov in solidne osebne 
dohodke. 

2. Samoupravljanje je naj-
višja oblika upravljanja in 
medsebojne odgovor-nost i 
vseh delavcev. 

V koliki meri se vse to 
dejansko odraža v naši 
poslovni učinkovitosti? Kaj 
predlagate za izboljšanje? 

Franc PEČELIN: 
Samoupravljanje v poslovni 

učinkovitosti še ni popolno 
zaživelo. Vse preveč smo togi, 
vse preveč sestankujemo, po 
drugi strani pa smo premalo 
učinkoviti. Včasih smo tudi 
prepovršni in tukaj je po-
trebno opozoriti delavsko kon-
trolo. Predlagal bi, da bi sa-
moupravni organi razpravljali 
več o poslovnih stvareh in 
manj o kakšnih manj po-
membnih stvareh. 

Seveda, osnova za naše delo 
je plan, toda plana ne moreš 
povsem upoštevati. 

Tudi sistem nagrajevanja je 
ena od zelo važnih stvari, ki bi 
ga morali obravnavati bolj 
podrobno. 

V mreži je to še težje, ker se 
delavci nikakor ne morejo 
sestati. Cim več stvari bi 
morali obravnavati in razreše-
vati v samoupravnih delovnih 
skupinah, ki so po posameznih 
prodajalnah. 

Sicer pa so pri nas ljudje 
dovolj obveščeni, predvsem 
tisti, ki so zainteresirani. 

Peter MLINAR: 
Dogovarjanje, oziroma pla-

niranje ni popolno. Ce si že 
naredimo plan, zakaj ga ne iz-
polnjujemo. 

Mislim, da ne smemo pou-
darjat i samo nagrajevanja ozi-
roma, da bi vsak dobil več, 
vsak pa bi se moral boriti da 
ne bi dobil manj. Tu pa je 
pomembna odgovornost. Vsak 
mora napraviti tisto, kar je 
njegova dolžnost. Potrebno pa 
je dogovarjanje, zlasti pa do-
sledno izvajanje dogovorje-
nega. 

Tomaž JUSTIN: 
Še na eno stvar bi opozoril; 

to so razne kritike. So kritike, 
ki jim rečemo, da so objektiv-
ne, koristne kritike, ki so po-
dane z namenom, da se stvari 
izboljšajo, so pa tudi kritike, 
ko ljudje, kakor hitro nekaj 
zvejo, takoj zavzamejo odklo-
nilno stališče. 

Tako se obnašajo največ-
krat tisti ljudje, ki v samo-
upravljanju ne sodelujejo. 
Zato je včasih prav koristno, 
da takega človeka zaintere-
siramo in vključimo v samo-
upravljanje in kmalu spremeni 
mišljenje. 

Nada DOLINAR: 
Kritika je res lahko tudi 

dobronamerna in to tudi odo-
bravam. Ne odobravam pa 

tega, da posameznik, ki doživi 
kritiko, takoj grozi z odsto-
pom. To se pri nas dostikrat 
pojavlja in mislim, da to ni na 
mestu, ker na tak način spet 
ne moremo uresničevati vseh 
načrtov. 

Problemi na j bi se najprej 
rešili ali vsaj poizkušali rešiti. 

Še o nečem bi rada sprego-
vorila; to so medsebojni odno-
si, ki jih bo potrebno še naprej 
izboljševati in dograjevati. 

Tomaž JUSTIN: 
Ali ste kdaj nezadovoljni s 

samoupravljenjem in kaj 
pravijo vaši sodelavci v takih 
primerih, kaj bi storili, da bi 
bilo takih primerov čim manj? 

Nada DOLINAR: 

Kaj ti pomaga, če se strinjaš 
ali ne strinjaš? 

Franc PECELIN: 
Po mojem mišljenju bi bilo 

bolje, da bi se manj ukvarjali s 
tem in več delali in kvalitet-
nejše delali in bi bile tudi 
odločitve boljše in lažje. 

Vendar menim, da so seje 
samoupravnih organov v redu 
pripravljene in tudi učinkovi-
te. Zdi se mi pa, da je tega 
preveč. Marsikdo je preobre-
menjen s sestanki in vsemu 
temu ne more več slediti. 

Nejko PODOBNIK: 
Ko govorimo o pripravah na 

sestanke, dostikrat pomislimo 
na tistega strokovnjaka, ki na j 

DO TU SMO TOREJ PRIŠLI 

bi predlog prebral in utemeljil. 
Pripravljeni pa morajo biti 
člani delavskega sveta, vsaj 
tako, da vedo mnenje svojih 
sodelavcev. 

Marinka TUŠEK: 
Ne vem. če so zbori res tako 

nekoristni, ker zakon in sa-
moupravni akti točno dolo-
čajo, kaj mora delavski svet 
obravnavati. Po drugi strani 
pa vidimo: včasih je lahko 
direktor, ali največ še nekaj 
ljudi, ki jih je imel okrog sebe, 
lahko odločal o neki stvari, 
sedaj je to v pristojnosti 
delavskega sveta. 
Res, da se včasih na zborih 
obravnavajo take stvari, ki jih 
moramo sprejeti ali pa dati ar-
gumentirane predloge, zakaj 
jih nismo sprejeli. Naši se-
stanki ali zbori pa bi lahko bili 
še dosti bolj učinkoviti, če bi 
strokovne službe pripravile do-
volj predlogov, ki bi bili vsi 
zakoniti in obrazložili dobre in 
slabe strani. Tako bi se delavci 
res veliko laže odločili in imeli 
tudi občutek da res lahko 
odločajo. 

Tomaž JUSTIN: 
Prepričan sem, da je samo-

upravljanje še v razvoju. Do-
stikrat nimamo razmejeno, 
kaj je tisto upravljanje in 
vodenje podjetja po stro-
kovnih službah in kaj je samo-
upravljanje. Obe sestavini 
pravzaprav imata pred seboj 
isti cilj; uspešnost delovne 
organizacije, vendar z razliko, 
da strokovne službe priprav-
ljajo predloge v variantah, 
samoupravl janje pa pri teh 
strokovnih predlogih sodeluje 
in končno odloča. 

Kar organi samoupravljanja 
odločijo, izvajajo in izvršujejo 
strokovne službe. 

Važno pri tem je, da znamo 
planirati, se dogovoriti na-
čelno, ne pa, da se spuščamo v 
podrobnosti. 

Marinka TUŠEK: 
Praksa je dala osnovo za 

zakon. Pri nas bi torej morala 
tudi praksa dati osnovo za 
samoupravni akt. Samouprav-
ni akti pa tudi morajo biti v 
skladu s širšimi zakoni. Če 
zakon predvideva, da je treba 
za investicije sklep delavskega 
sveta, bomo morali mi to 
upoštevati. 

Izhodišča so znana. Akte sprejemamo. Njihova 
določila včasih praksa potrjuje, drugič zavrača. 

Nedvomno vse nas čaka še ogromno dela, da bomo 
postali res samoupravno organizirana delovna organiza-
cija. 

Za vse te naloge se moramo sproti usposabljati. Kakor 
je kvaliteta in količina dela na vseh delovnih opravilih 
pomembna, prav isto je v odnosu do našega deleža v samo-
upravljanju. Saj to je vendar gospodarjenje z našimi 
lastnimi sredstvi, lastnim delom. 

Uredništvo 
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I rma F r e l i h , r e f e r e n t za de-
lovna r a z m e r j a 

[ M r t ^ i l k i 
m m « 

V zadnjem mesecu je 
združilo delo v naši de lovni 
organizacij i 17 de lavcev , z 
delom pa so prenehal i 
učenci in dijaki, ki so bili 
zapos l en i za d o l o č e n čas 
(dva meseca) . 

V TOZD Plast ika so na-
stopil i de lovno razmerje 
Marko Mlinar in S tan i s lav 
Mlinar. V TOZD Obutev 
Ziri so vstopil i Rudi Trček, 
Zvone Prosen in Boris 
Peče l in , ki so se vrnili iz 
JLA, Majda Miklavčič , Eri-
ka Vonč ina , Je lka Košir ter 
Jo landa Vidmar v obratu 
na Colu. V delovni skup-
nosti skupnih služb so zdru-
žili delo Anka Jereb , J a n e z 
Bohinc in Anton Eniko, ki 
se je vrnil iz JLA ter pri-
pravniki Si lva Kobal , Maj-
da Stefančič in Brigita 
Groše l j . V TOZD Obutev 
Gorenja v a s je nas top i la 
de lovno razmerje Ju lka 
Čauševič . V TOZD Prodaj/! 
sta nastopi la delo Blaženka 
Medved v prodajalni Karlo-
vac in S lavka J e l o v č a n v 
prodajalni Kranj. 

Z de lom v TOZD Prodaja 
so prenehal i Ratko Bojič v 
prodaja ln i Banja Luka I, 
Drago Uzelac iz prodajalne 
Osijek in Tomis lav Šparo-
vac iz prodajalne Zagreb 
IV, ki sta odSla v JLA. V 
TOZD Obutev Gorenja vas 
je prenehala z delom Zofija 
N j a v r o . Zaradi odhoda v 
JLA sta v Delovni skup-
nosti skupnih služb prene-
hala Dane Vehar in Miro-
s lav Kavčič , v TOZD Pro-
daja pa T o m a ž Kofiir in 
Anton Možina. V TOZD 
Obutev Ziri sta prenehala z 
delom Cecilija Eniko in Ra-
miz Adrovič , ki je odšel na 
služenje kadrovskega roka. 

Matica ni več 
Spet je kruta smrt poseg la po našem nekdanjem 

de lovnem tovarišu Matiji Bogataju. 
Matija ali Matic kot s m o ga kl ical i , se je rodil leta 

1890 v nekdanji Prošn ikov i koči , ki je stala na 
pobočju nad Slehrnikom. Todp že v rani mladost i jim 
je to kočo, kjer so s tanoval i , nekdo zažgal sredi noči , 
da jo je oče Blaž poslednji hip odnese l iz goreče 
baklje, ki se jim je zrušila za petami. S skromnimi 
prihranki so si kupili revno kočico , kjer je sedaj pri 
Bregu. Za čevljarja sta se z bratom Lovretom izučila 
pri Sleherniku. Ko je Matija odslužil vojaški rok je 
nastopi la prva sve tovna vojna. Celih sedem let je 
trgal vojaško suknjo. Po vojni je nadel pri svoji 
zakonski družici na Vrsniku svoj skromni dom, kjer 
je čevljari l vaščanom še nekaj let po drugi sve tovni 
vojni , dokler ni prišel v naš delovni kolekt iv , v ta-
kratno »Tovarno športnih čevljev«. 

Med nami je bil vzor tovar i škega in ves tnega 
delavca . Vsi smo ga ceni l i in spoštoval i . Skupaj smo 
delali in gradil i n o v e družbene odnose za naš boljši 
jutri. Ob takratnih skomnih de lovnih razmerah nas 
je spodbujal. 

Po upokoji tvi je še naprej hodil v Ziri po pošto in 
svojo pokojnino ter ni dovol i l , da bi mu jo p i smonoša 
prinesel na dom. Čeprav ni bil vč lanjen planinec, 
sem ga večkrat srečal na vrsnišk ih razglednih vrho-
vih, ko mi je navdušen razlagal , kako se lepo vidi 
Trig lav in druge vrhove , katerim ni vedel vsem 
imena. 

Dokler ga ni napadla huda bolezen, ki mu je iz-
črpala življenjske moči, je bil še krepak, da je še par-
krat tedensko pripešači l v Ziri, tako da sem mu pri-
sodil da bo pri takšni kondicij i z lahka dočakal 100 
let. Do zadnjega dne je še prebiral Primorski dnev-
nik in Pr imorske novice . Toda kljub njegovi izredni 
jekleni volji je moralo njegovo telo podleči neiz-
prosnemu zakonu narave. Ni ga več . Njegov vedri 
duh pa je še vedno med nami. 

Naj mu bo rahla naša domača zemlja. 

Kaj je novega v vrtcu 
Letošnji september za-

čenjamo v vrtcu z novo 
k a d r o v s k o zasedbo, konč-
no smo dobili medic insko 
sestro in še eno vzgojite-
ljico. Torej imamo sedaj v 
ustanovi medic insko se-
stro, štiri vzgojitelj ice in tri 
varuhinje. Ljudi je torej 
tol iko kot je predvideno in 
do ločeno in računamo, da 
bo l a h k o bolje urejeno delo 
v mal i šoli in potujočem 
vrtcu. 

In sedaj nekaj o zasede-
nosti vrtca. 

September smo pričeli z 
malo otroci , a se je s pri-
če tkom pouka obisk bist-
veno popravil . Opravili 
smo tudi vpis za letošnje 
šo l sko leto, ki pa kaže v 
naslednjih dveh mesec ih 
d r u g a č n o s l iko . Trenutno 
razen enega oddelka lahko 
še vsi sprejmejo varovance . 
V omenjenih dveh mesec ih 
pa bo teže. Vsi oddelki bodo 
polni in je vprašanje, ali bo 
v nas lednjem letu do jeseni , 
še prostora za kakšnega 
o t r o k a . Ob tej pri l iki bi 
rad poudaril , da otrokom, 
ki so prijavljeni za pomlad 

1979, ne m o r e m o jamči t i 
mesta v ustanovi . Spreje-
mali pa bomo do polne 
zasedenost i , saj je to pogoj 
za normalno pos lovanje . 
Dogaja lo se bo torej, da bo 
vpisanega otroka preskoči l 
tisti , ki bi prišel v vrtec 
takoj. 

MARJAN KOČEVAR 

Poprečni osebni dohodek 
v DO Alpina je bil v prvem 
polletju 1978 5.050,50 din. 

Najnižji osebni dohodek 
ob polni zaposl i tvi v delov-
ni organizacij i Alp ina je 
2580,00 din neto - to je 
hkrati tudi zajamčeni oseb-
ni dohodek. 

Kdor zasluži manj, dobi 
doplači lo do tega zneska , 
če pa naslednji mesec za-
služi več kot je zajamčeni 
OD, se mu odbije to l iko, ko-
l ikor mu je bilo dop lačano 
prejšnji mesec . 

Poprečni osebni dohodek 
po tozdih (neto) v prvem 
polletju v DO Alpina: 

din 
TOZD Obutev 
Ziri 4.650,10 
TOZD Plas t ika 
Ziri 5.119,66 
TOZD Obutev 
Gorenja v a s 4.289,74 
TOZD Prodaja 5.878,60 
Skupne službe 5.698,42 

Za primerjavo imamo po-
datke o poprečnem oseb-
nem dohodku v prvem pol-
letju leta 1978 v Planiki , 
P e k u in Alpini — v bruto 
zneskih: 

Poprečni OD 
v P lanik i 
v Peku 
v Alpini 

7 . 1 0 0 . - din 
7 . 0 4 0 . - din 
7 . 1 3 0 . - din 

V POKOJ ODHAJAJO 

ZOFIJA NJAVRO iz TOZD Obutev Gorenja vas in 
CECILIJA ENIKO iz TOZD Obutev Ziri sta avgusta 
odšli v pokoj. 

Želimo jima He mnogo zdravih in zadovoljnih let ter 
čim boljšega počutja med domačimi. 

fit 
C,J)GCGČUL 6 O 6E 

Miroslava Čadež in Kavčič 
Gorenja vas ter Vidmar Cilka iz 
Obutev Ziri. 

Na novi življenjski poti vsem veliko sreče! 

Olga iz 
obrata 

TOZD 
C o/ -

Obutev 
TOZD 



Važno je da vemo • Važno je da vemo • Važno je da vemo 

Deset načel usmerjenega izobraževanja 
V predlogu za izdajo za-

kona o usmerjenem izobra-
ževanju so določeni zlasti 
naslednji cilji: 

— Usmerjeno izobraževanje 
se na j uresničuje s stalnim po-
vezovanjem usposabljanja na 
delu in z delom. 

— T o v r s t n o izobraževanje 
mora postati stalno povezan 
in prepleten proces izobraže-
vanja in dela, ki se uresničuje 
v izobraževalnih in drugih or-
ganizaci jah združenega dela. 

— Postat i mora enoten, 
prožen in odprt sistem izobra-
ževanja za delo in samouprav-
l janje, ki bo temeljil na načelu 
stalnega izobraževanja kot 
pravice in dolžnosti delovnega 
človeka. 

— Izobraževanje mladine 
in odraslih na j bo v skladu s 
potrebami temeljnih organiza-
cij ter v skladu z razvojem po-
sameznih področij združenega 
dela oziroma strok. 

— Tako izobraževanje se bo 
izvajalo po vzgojno izobraže-
valnih programih, ki se obliku-
jejo na podlagi splošnih druž-
benih potreb in vrednot ter 
zahtev razvoja stroke, ki izha-
ja jo iz dosežene s topnje in raz-
voja tehnologije. 

— Vzgojno izobraževalne 
programe na j skupno obliku-
jejo uporabniki kadrov in de-
lavci izobraževalnih organiza-
cij. 

— Delavci v temeljnih or-
ganizacijah morajo samo-
upravno uresničevati potrebe 
po izobraževanju, izhodišča za 
oblikovanje vzgojnoizobraže-
valnih programov, načela za 
organizacijo in izvajanje vzgoj-
noizobraževalne dejavnosti; 
položaj, pravice in obveznosti 
vseh udeležencev v usmerje-
nem izobraževanju ter nadzor 
nad zakonitostjo dela izobra-
ževalnih organizacij in nad 
uresničevanjem vzgojnoizobra-
ževalnih programov. 

— Usmerjeno izobraževanje 
mora zagotavljati vsem delav-
cem skupno vzgojnoizobraže-
valno osnovo na začetku 
usmerjenega izobraževanja. S 
tem bodo odpravljene doseda-
nje razlike med posameznimi 
vrstami srednjih šol, oziroma 
bodo izenačene možnosti za 
nadal jnje izobraževanje in iz-
popolnjevanje. 

— T r a j a n j e izobraževanja 
za posamezne poklice na j bi 
določili z vzgojnoizobraževal-
nim programom glede na stop-
njo zahtevnosti. Določi na j se 
tudi zgornja meja t r a j an ja 
izobraževanja po programih 
Posamezne stopnje zahtevno-
sti. 

— Študenti , ki želijo spre-
meniti smer izobraževanja, 
morajo dopolniti tista znanja, 
ki so nu jno potrebna za uspeš-

no nada l j evan je izobraževa-
nja. 

V obutveni stroki 
8 kategorij pokl icev 

Predlog medrepubl iškega 
dogovora o enotn ih osno-
v a h za razvrščanje pokli-
cev in s trokovne izobrazbe 
predvideva 8 kategorij po-
kl icev. Komisija, ki je bila 
i m e n o v a n a pri Zavodu za 
šo l s tvo SRS, je pripravila 
prd log k las i f ikac i je pokli-
cev in način pridobitve 
ustrezne izobrazbene v 
obutveni stroki. 

Vkl jučevanje v predlagani 
program usmerjenega izobra-
ževanja je omogočeno osebam, 
ki so uspešno končale celotni 
osnovnošolski program, kakor 
tudi osebam, ki so končale 
osnovnošolsko obveznost in 
uspešno končale 6 let osnovno-
šolskega programa oziroma ti-
stim, ki so z izobraževanjem 
ob delu končali posebni prila-
gojeni osnovnošolski program. 

Za I. s topnjo zahtevnosti del 
bo izobraževanje organizirano 
v proizvodnih temeljnih orga-
nizacijah na delu. 

Za II . s topn jo zahtevnost i 
del bo izobraževanje organizi-
rano v proizvodnih temeljnih 
organizacijah na delu ob sode-
lovanju izobraževalne delovne 
organizacije po prilagojenem 
osnovnošolskem programu. 

V izobraževanju III . s topnje 
zahtevnosti se bodo lahko 
vključile osebe z uspešno kon-
čano osnovno šolo ali osebe, ki 
bodo uspešno zaključile iz-
obraževanje na II. stopnji. 
Program izobraževanja III . 
stopnje zahtevnosti bo prila-
gojen tako, da bo posameznik 
lahko izstopil iz nadaljnjega 
izobraževanja, opravil neobve-
zen (fakultativni) program in 
se vključil v proizvodnjo ali pa 
nadal jeval izobraževanje na 
IV. stopnji brez fakultativne-
ga programa. 

Tudi po končani IV. stopnji 
posameznik lahko zaključi 
usmerjeno izobraževanje, 
opravi fakultativni program in 
se vključi v proizvodnjo oziro-
ma lahko nadal ju je na V. stop-
nj i brez fakultat ivnega pro-
grama. 

Enako velja tudi za izobra-
ževanje na VI. oziroma VII. 
stopnji zahtevnosti, ki je tudi 
najvišja stopnja v naši stroki. 

Delavec, ki bo končal iz-
obraževanje I. stopnje, bo 
usposobljen za opravljanje 
najenostavnejših del v obutve-
ni industriji. Po II. stopnji bo 
delavec usposobljen kot po-
možni krojilec obutve, šivalec 
obutve, izdelovalec spodnjih 
delov, sestavljalec obutve in 
dodelovalec obutve. 

Po III. stopnji, ki bo t ra ja la 
dve leti usmerjenega izobraže-

vanja , bo delavec usposobljen 
kot krojilec obutve, šivalec 
zgornjih delov obutve, izdelo-
valec spodnjih delov obutve, 
sestavljalec obutve in dodelo-
valec obutve. 

Po IV. stopnji, ki bo t ra jala 
tri leta usmerjenega izobraže-
vanja, bo delavec uspoboljen 
kot izdelovalec zgornjih delov 
obutve ali kot izdelovalec 
spodnjih delov in sestavljalec 
obutve. V prvi poklic se bodo 
lahko vključevali krojilci 
obutve in šivalci zgornjih de-
lov obutve, v drugi poklic pa 
izdelovalci spodnjih delov 
obutve, sestavljalci obutve in 
dodelovalci obutve. Vsi našteti 
morajo predhodno uspešno 
končati III. s topnjo zahtevno-
sti usmerjenega izobraževanja. 
Poleg tega pa se bo na 
IV. stopnji izobraževal tudi 
čevljar za potrebe obrti. 
Izobraževanje bo t ra jalo tri 
leta in se mora za ta poklic 
usmeriti v drugem letu usmer-
jenega izobraževanja. 

Po V. stopnji, ki bo t ra jala 
štiri leta usmerjenega izobra-
ževanja, bo delavec usposob-
ljen kot čevljarski tehnik. Na 
tej stopnji bosta dve usmerit-
vi: čevljarski tehnik — tehno-
log in čevljarski tehnik — mo-
delir. Za obe usmeritvi se bodo 
lahko odločili tisti, ki bodo 
predhodno uspešno končali 
program IV. stopnje. 

VI. s topnja bo t rajala 6 let 
usmerjenega izobraževanja. 
Tisti , ki bodo uspešno končali 

program VI. stopnje, bodo 
usposobljeni kot čevljarski in-
ženirji. V to stopnjo se bodo 
lahko vključili tisti, ki bodo 
predhodno uspešno končali 
V. stopnjo. 

VII. s topnja bo trajala 8 let 
usmerjenega izobraževanja. 
Kdor bo uspešno končal pro-
gram te stopnje, bo usposob-
ljen kot diplomirani čevljarski 
inženir. Predhodno pa bo mo-
ral uspešno končati program 
VI. stopnje. 

Fakultat ivni program, ki je 
predviden pri izstopanju na 
posamezni stopnji in pri vklju-
čevanju v proizvodno delo, 
obsega praktična znanja, ki jih 
mora delavec obvladati na po-
samezni stopnji, če si hoče pri-
dobiti ustrezno stopnjo' pokli-
ca. Ta del programa pa se de-
lavcu lahko šteje že v »pri-
pravniški staž«. 

S takšnim načinom prehaja-
nja iz nižje v višjo s topnjo 
zahtevnosti in s prenehanjem 
iz usmerjenega izobraževanja 
v delo ali obratno bo dana 
možnost slehernemu delavcu, 
da si pridobi glede na svoje 
zmožnosti najvišjo s topnjo 
poklica. 

P o sedanjih predvideva-
njih naj bi pričeli z usmer-
jenim izobraževanjem v 
š o l s k e m letu 1979/80. Do 
tedaj pa je osta lo zelo malo 
časa , da se izdela nove 
učne načrte in pripravi ma-
terialno o s n o v o za uresni-
č i t e v usmer jenega izobra-
ževanja z vsemi postavlje-
nimi cilji. 

Anton PELKO 

Prva etapa dogovorjenega 



jem. Tudi v družbenem 
življenju, največ v Zvezi 
komunistov. V posebno 
čast si štejem, da sem bila 
pred devetimi leti delegat-
ka na kongresu ZKS. 

Skušam napraviti most 
med preteklostjo in se-
danjostjo: »Opozarjate 
naše učence na nekdanje 
razmere, ki niso bile rož-
nate?<r 

»Dobro se spominjam, 
ko so med vojno selili naše 
učitelje; potem partizan-
ske šole z učiteljico Binco; 
pa mitingi v Cerknem, kjer 
smo s folkloro pred tujimi 
komisijami nastopali ži-
rovski pionirji. Da, tu se 
takratnim mladim Zirov-
cem godi krivica, ko danes 
omenjajo le pionirje iz 
Železnikov, nas pa ne«. 

Po vojni spet šola, pa 
SKOJ, pa delovne brigade 
— kar na tekočem traku. 

»Vmes sem se vpisala na 
učiteljišče in končala šo-
lanje leta 1952. Pa je prišel 
dekret — v srednje Ko-
nomlje. 

Tudi tja sem se pricija-
zila; tu sem se šla malo 
učitelje, pa igre, ZK pa 
AFZ; prav vse me je dole-
telo. 

Tako je pač bilo takrat<r. 
Eno leto. Nato pa je od-

šla v Idrijo, kjer je sedaj že 
26 let. 

»Človek sčasoma kar iz-
gubi stike z domačim 
krajem in ljudmi, tako 
sedaj poznam le še bolj 
svoje vrstnike in sosede 
pripoveduje zamišljeno. 

Sicer pa sem poskušala 
delati z vsem navdušen-

»Ne, sploh ne*, odločno 
zatrdi, »kaj bi jih obreme-
njevala. Vem, da bi znali 
ravnati, če bi spet prišli 
težki časi«. 

Drezam naprej. »Kaj pa 
usmerjeno izobraževa-
nje?<r 

»Cez nekaj let se bodo 
rezultati gotovo pokazali. 

Ustvariti moramo so-
dobno šolo, ki bo kos 
zahtevam družbe«, naglo 
oceni prihajajoči sistem. 

V naši rojakinji začutim 
prepričanje, ljubezen do 
poklica — kljub težavam. 

Kljub izčrpanosti — saj 
je morda prvič stala pred 
žirovsko tablo — ne kot 
učiteljica, kljub vsako-
dnevnim skrbem in teža-
vam. 

Vedel sem, človek se 
kali, da zna vztrajati, 
razumevati. 

Tekst: Nejko Podobnik 
Foto: Franc Jesenko 

S 

I »Moje otroške igre so se 
kmalu končalenam je 
zaupala naša rojakinja, 
kajti borba za kruh v 
raskavem svetu se je za 
njeno družino začela do-
volj zgodaj. 

Rojena leta 1932 je Eva 
Dolenc začela drsati šol-
ske klopi tam leta 1938 -
in to v Nišu. 

Nato spet Ziri; pa, po-
dobno kot ostali, malo 
nemške, malo partizanske 
šole. 

Dovolj 
dobre vode 

V zajetju pod Klanom, 
ki je dograjeno, je do-
volj dobre vode za celot-
ne Ziri za več let naprej. 
Pričakujemo Se dovo-
ljenje za poskusno ob-
ratovanje in otvoritev, 
ki bo na krajevni praz-
nik. 

Daljnovod tudi nam koristi 
Težko e na kratko opisati, kako je z novim dalj-

novodom, ki naj bi ga gradili za napajanje Rudnika 
urana na Zivorskem vrhu, ker bi bilo za bralce dokaj 
nerazumljivo. Zato bom najprej na kratko opisal, 
kakšno je trenutno stanje na našem področju in 
kakšni so načrti za naprej. 

Na področju Zirov z okolico imamo približno 
150 km daljnovodov visoke napetosti, ki napajajo 
64 transformatorskih postaj na katere je priklop-
Ijeno preko 500km nizko napetostnega omrežja, 
okrog 5000 gospodinjstev in celotni industrijski 
odjem. 

Vendar pa vse to predstavlja že pri TOZD Elektro 
Ljubljana okolica zelo majhen odjem. Za primerjavo 
naj povem, da ta celotni odjem znaša okrog 3 MVA, 
to pa je komaj toliko za kolikor je zaprosil po 
elektroenergetskem soglasju Rudnik urana Zirovski 
vrh sam. 

Za priklop tako velikega odjema, kot je potreben 
za Rudnik urana, pa v Zireh nimamo dovolj močnih 
niti daljnovodov niti potrebne razdelilne postaje vi-
soke napetosti. Tako bo potrebno napraviti nove 
zmogljivosti napajanja. Za izvedbo le-teh je bilo več 
predlogov. Sprejet je bil sklep, da se v bližini Za-
lešanove hiše napravi v letu 1979 20 KV razklopišče, 
s tem, da se od tod pa do Rudnika napravi že letos 
dvosistemski daljnovod visoke napetosti na železnih 
jamborjih. V nadaljnem razvoju, to je do leta 1980, pa 
bomo gradili daljnovod (110 KV) od razklopišča pri 
ETI v Cerknem preko Pečnika v Žiri. 

Na kraju naj poudarim, da bodo odjemalci imeli še 
v naprej dovolj električne energije, kajti priklopi 
takih odjemov bodo samo prispevali k hitrejšemu 
razvoju elektroenergetskih objektov v distribuciji 
nasploh in pa v kraju samem. 

Franc LUKANClC ^ j 

Tvoj kotiček 
MODERNI SVET 

Kaj neki je narobe s svetom? 
Se stari čudijo ljudje. 
V nekakšnem čudnem direndaju, 
vnučki naši zdaj žive. 

Včasih smo na večer peli. 
v vas hodili na obisk. 
Življenje bilo je kot pesem, 
v noč oglašal se je vrisk. 

Danes vsak že avto vozi. 
cesta sploh več varna ni. 
Ključek obrne in zatrobi, 
pa ga videti več ni. 

Ta svet posta! je res moderen, 
vsak po svoje ceni ga. 
življenje tudi zdaj je lepo. 
le da prav živeti znaš. 

Tončka OBLAK 



STKAN 

Od tu in tam Od tu in tam Od tu in tam 
Ivan Reven 

Izlet na Češkoslovaško 
Nadal jevanje 
iz prejšnje številke 

Peljemo se čez 
novi Most osvoboditve preko 
Donave. Komaj najdemo pro-
stor za avtobus in se dogo-
vorimo za pol ure postanka. 
Radi bi zamenjali dinarje v 
krone, kajti vleče nas že na 
slovaško pivičko. Toda banka 
je že zaprta. V veleblagovnici 
»Prior* tudi nimajo menjal-
nice, tako kot v naših blagov-
nicah. Večina se nas vrača 
nazaj na avtobus, ne da bi po-
kusili pivo. Blizu se nam le 
posreči z nekim možakarjem 
na črno zamenjati nekaj di-
narjev. Kljub prvotni nameri, 
da nam jih menja 1:1 smo ga 
le uspeli pregovoriti da nam 

jih je menjal 100 dinarjev za 
120 kron. Se zanimivost; opa-
zovali smo avtošolo, kjer je 
kandidat in inštruktor obvez-
no pripet z varnostnim pasom. 
To smo opazili tudi naslednji 
dan v Brnu. Kaj takega pri 
žirovski avtošoli ali tudi pri 
drugih slovenskih skoraj ne 
opaziš, na kar pri nas vse 
avtomoto revije in organi 
AMSJ več kot dve leti opozar-
jajo brez uspeha. 

Vodič nam iz avtobusa v 
vožnji na kratko pokaže Bra-
tislavo, ki jo lahko le bežno 
slutimo. Zapuščamo stari del 
mesta, ki se po malem tudi 
ruši in obnavlja. Nova stano-
vanjska naselja pa so nekam 
pusta, brez prikupnih zelenic, 
kot nekakšne kasarne. Spet se 
začenjajo polja pšenice, ki jo 
tukaj že žanjejo s številnimi 
kombajni. Videč ta ogromna 
polja pšenice, je večina upala, 
da bomo v tej deželi jedli odli-
čen kruh, a se je kasneje izka-
zalo ravno nasprotno. Sonce 
je že začelo delati dolge sence. 
Nova avtomobilska cesta še ni 
povsod zgrajena. Velikokrat 
moramo zaviti na staro cesto, 
ki pa je tudi še kar dobra, le 
da so se ob tej uri vračali šte-
vilni kombajni z žitnih polj in 
je bilo treba voziti počasi. 
Predno je sonce izgubilo svoj 
rdeči žar, smo vseeno dospeli v 
Brno, kjer smo ta dan preno-
čili. 

ZLTNA POLJA 
NA SLOVAŠKEM, 
MORA VSKEM 
IN ČEŠKEM 

Od Bratislave do Brna pre-
vladuje ravnina, potem proti 
Češki prehaja v rahlo valovit 
svet. Od Bratislave do Prage 
nas spremljajo prostrana žit-
na polja. Dokler nese oko, žari 
zlatorumena pšenica. To bo-
gastvo ravno pospravljajo šte-
vilni kombajni. Avtocesta je še 
Po mnogih odsekih v gradnji, 
zato moramo polovico poti do 

Prage uporabljati staro cesto, 
ki je sicer lepa in široka, ven-
dar je na cesti mnogo širokih 
kombajnov, kateri prihajajo s 
polj ali odhajajo na delo. Za-
radi njihove širine in pa ko jih 
je po pet, šest skupaj, močno 
ovirajo promet, posebno v pol-
dnevnem in večernem času. 
Enkraten je pogled na te'kolo-
se, kijih je skoraj polna cesta. 
Skoraj utrujajoča postaja vož-
nja skozi žitna morja. Od Jih-
lave naprej, ko se svet še neko-
liko dvigne, to enoličnost pre-
kinejo že planjave koruze, 
krompirja, soje, detelje, čebu-
le, ječmena, ovsa in nizkoste-
belnih sadnih plantaž, ki pa 
so še mlade. Zagledamo tudi 
modro-zelenkasto morje, a to 
je zelje — dokler seže oko. 

V dolinicah se v tej vročini 
številni kopalci hlade v pri-
vlačnih jezercih. Vrste se na-
selja, vmes družbena posestva 
s poslopji. Zemlja je vsa v 
družbeni lasti. Vsak zadruž-
nik ima le 3000 kv. m ohišnice 
za svoje potrebe. Vsaka za-
družna delovna enota pridelu-
je le tiste kmetijske pridelke, ki 
na tistem področju najbolje 
uspevajo in lahko tudi specia-
lizirajo strojni park. 

Ceste so dobre. Kjer je večji 
promet, so avtoceste, druge 
magistralne so pa tudi dovolj 
široke, pa tudi lokalne so do-
bre. Vse ceste so brez večjih 
ovinkov ali vzponov. Takih 
ovinkov in kljuk, kot smo sijih 
mi privoščili z račevsko ali 
kako drugo cesto, tukaj ni. 

Take anarhije pri gradnji 
cest tu ne poznajo. Če je cesti 
napoti neka ovira, se odstrani 
ali premosti, hiša poruši in se-
zida nova, zemlja je pa tako 
družbena in jih ne motijo za-
sebni interesi. 

Kosimo v Jihlavi, ki leži ob 
reki istega imena, ta pa se iz-
liva v Moravo blizu Brna. Sta-
ro slikovito mesto Jihlava je 
nastalo po 13. stoletju in ima 
izredno širok trg ter 40.000 
prebivalcev. Kosilo smo izdat-
no zalili z obveznim pivičkom, 
katerega dobiš pri vsakem ko-
silu ali večerji. Ni bilo časa za 
ogled mesta. Do Prage nas še 
loči precej kilometrov. Sonce 
se nam že kar spušča v oči, ko 
se končno le približamo naše-
mu cilju — Pragi. V krožni 
vožnji skozi ožje mesto nam 
vodič tolmači posebnejše zna-
čilnosti prestolnice. 

Pragi so bili že v prazgodo-
vini dani pogoji za poselitev. 
Mesto leži na sedmih hribčkih 
ob reki Vltavi, ki se v Nemčiji 
izliva v Labo. Na holmih so se 
tedanji prebivalci času pri-
merno utrjevali in postavljali 
svetišča svojim božanstvom. 
Legenda pravi, da je vlada-
rica Libuša naročila svojemu 

Mesto J i h l a v a 

graditelju, naj poišče prostor 
za mesto. 

»Tam, kjer boš našel člove-
ka, ki teše prag, začni delati 
novo mesto — Višegrad!* 

Graditelj je iskal in našel v 
gozdu človeka, ki je tesal za 
svojo hišo prag, in od tedaj se 
imenuje to mesto in prostor 
Prag. 

Nad mestom na levi obali 
Vltave dominirajo Hradčani 
in Višegrad s slikovito kate-
dralo. Tu je tudi rezidenca 
čeških kraljev. Sedaj biva tu 
predsednik republike. Okoli te 
točke so tudi glavna uradna 
poslopja in diplomatska pred-
stavništva. 

Na Hradčanih obiščemo 
muzej in strokovno knjižnico, 
ki ima na seznamu tudi knji-
ge, ki javnosti niso dostopne. 

V 14. stoletju je kralj Karel 
pospešil razcvet mesta. Čerav-
no je bil precej naklonjen me-
nihom, je dal sezidati mnoge 
javne stavbe in stolpe. Takrat 
so zgradili tudi univerzo. Po-
znan je Karlov most, shajali-
šče ljubimcev . . . Pravijo, kdor 
ni ljubimkal na Karlovem mo-
stu, ta ni bil v Pragi. (No, mi za 
to nismo imeli niti časa niti 
pogojev.) 

Marija Terezija je kasneje 
Hradčane še enkrat uredila. 
Zadnji pečat Hradčanom pa 
je dal naš arhitekt Jože Pleč-
nik. Njegov posebni stil so 
arkade. Ena izmed ulic pod 
Hradčani se imenuje tudi Zla-
ta ulica ali Cesta alkimistov, 
kjer so v bornih srednjeveških 
delavnicah alkimisti »delali* 
zlato, vendar tako, da jih je 
imel kralj vedno pod seboj na 
očesu. 

Praga ima 90 cerkva, od te-
ga 5 pravoslavnih, ter 500 stol-
pov. Na stolpih so se v soncu 
svetila 103 zlata jabolka, da se 
je po tem imenovalo mesto 
zlata Praga. Praga se deli na 
Staro in Novo mesto, vendar 
je Novo mesto staro že 600 let. 

Na Hradčanih je tudi za-
kladnica s sedmerimi ključi, 
katera hrani dragoceno krono 
in kronske dragulje. 

Zaposlenost ni posebna, saj 
je v Pragi zaposlenih le okoli 

30%. Temu veliko pripomore 
dolgoletna odvisnost, ki se je 
žal še niso mogli povsem zne-
biti, zato tudi tako velika pa-
sivnost vsega čehoslovaškega 
prebivalstva. 

Poznano ljudsko gledališče 
»Narodni divadlo* bodo do 
leta 1983 obnovili. V mestu je 
najbolj poznana cerkev svete-
ga Vaclava z istoimenskim 
trgom, za njo pa cerkev mu-
čenča Janeza Nepomuka. 
Mnogo ulic ima židovska ime-
na. Peljali smo se tudi mimo 
cerkve, kjer so se skrivali aten-
tatorji na nacističnega Češko-
moravskega protektorja Hay-
driha, ki je končal pod njiho-
vimi streli. Nacisti so za po-
vračilo zravnali z zemljo če-
ško mesto Lidice. Atentatorji-
domoljubi so se s padali spu-
stili na okupirano ozemlje ter 
so se po uspešni akciji skrivali 
v omenjeni cerkvi. Bili so iz-
dani. 

Praga ima danes 1,165 mili-
jona prebivalcev. Gradijo tudi 
podzemeljsko železnico. Ker 
hočejo ohraniti stavbe, je 
gradnja pod mestom počasna 
in draga. Prvi odsek bo men-
da odprt čez kakšno leto. 

Sedanji tramvaji, ki vozijo 
po mestu, povzročajo precej-
šen hrup, posebno v nočnih 
urah. Na častnem mestu pod 
Hradčani je bil postavljen 
spomenik Stalinu, ki so ga 
kasneje odstranili. Podstavek 
pa še zmerom čaka na novega 
zaslužnega moža, a Pražani 
za sedaj raje vidijo prazen 
podstavek. 

Vltava je široka in globoka 
reka, ne morem pa trditi, da je 
ravno čista. Do jezu hidrocen-
trale je plovna za rečna plo-
vila. Nekaj odsluženih rečnih 
ladij so preuredili v lepe in 
praktične botele (hotele), kate-
re so utrdili ob obali reke. V 
enega takšnih botelov so na-
stanili tudi nas za dve noči. 
Moram reči, da so praktični in 
kar udobni. Vsaka kabina 
ima dve ležišči s straniščem in 
prho, ki se nam je v tisti vro-
čini izredno prilegla, da smo 
izprali neprijeten znoj s telesa, 

(se nadaljnje) 
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Etiketa pred novimi načrti 
Oktobra letos namerava Etiketa začeti z gradnjo nove 

stavbe, kjer bo organiz irana sodobna proizvodnja, skladi-
šče, deloma pa bodo prostori namenjeni tudi pisarnam. 

Skupna vrednost invest ic i je je 6,9 stare milijarde, s či-
mer nameravamo pridobiti 3.735 kv. m novih površin. Če 
bo š lo vse po sreči, bo otvor i tev že 23. oktobra prihodnje 
leto. 

K a j bomo s tem dosegli? proizvodnje podvojil. T o bomo 
Nedvomno izredno povečan dosegli z boljšo organizacijo 
obseg proizvodnje, v odnosu dela, modernizacijo in avto-
do leta 1976 se bo obseg matizacijo proizvodnje. Ob 

tem ne nameravamo bistveno 
povečati števila zaposlenih (od 
sedanjih 160 na 218). 

S tem bomo zadostili zahte-
vam tržišča, ki želi vedno nove 
proizvode in se v svetu zelo 
hitro izpopolnjujejo. Z razši-
ritvijo razvojne službe bo 
možna tudi večja specializa-
cija proizvodnje in hitrejše 
vključevanje novih artiklov v 
proizvodnjo. Računamo, da 
bomo postali tako tudi kon-
kurenčno sposobnejši. 
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Med problemi, ki nas tarejo, 
na j omenim problem surovin 
in reprodukcijskega materiala, 
ki ga moramo pogosto uvažati . 
Ob tem so težave še v tem, ker 
nismo direktni uvozniki. Tako 
moramo sklepati samoupravne 
sporazume z uvoznikom, da 
pridobimo ustrezne devize za 
naš razvoj oziroma nabavo 
surovin. 

Ob koncu na j omenim še to, 
da to veliko investicijo ures-
ničujemo s sovlaganjem Al-
pine, Papirografike iz Ljub-
ljane in Kladivarja. 

T o n e Oblak 

Iz osebne 
izkaznice 
Etikete 

Spadajo v tekst i lno 
industrijo — oddelek 
pozamenterije . Izdeluje-
jo razne et ikete , samole-
pilne et ikete , e t ikete na 
trakovih , embleme, za-
s tav ice , s tartne š tevi lke , 
plakate , t i skovine in 
drugo 

Zaposlenih je 160 de-
lavcev, katerih popreč-
ni osebni dohodek v pr-
vem polletju je bil okrog 
5.000 N din. 

Za leto 1978 planirajo 
52.000.000 N din brutto 
prihodka. 

Dopisujte 
v glasilo 
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Obvestilo 
lastnikom 
mopedov 

AMD Ziri organizira 6. 
in 7. oktobra TEHNIČ-
NE PREGLEDE mope-
dov, s pričetkom ob 8. 
uri pred k inodvorano v 
Zireh. 

I s točasno bodo v pi-
sarni krajevnega ura-
da podaljševal i promet-
na dovoljenja. 

AMD Ziri 
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Delo in načrt avto-moto društva Žiri 
v y 

Avto-moto društvo Žiri ima 288 č lanov, kar je za tako 
velik kraj malo. Posebno , če primerjamo sosednja društva 
katera imajo preko 400 č lanov, kraj pa je približno tako 
velik kot so Žiri. To kaže, da se Žirovci pramalo zanimajo 
za delo društva. Podobno velja za č lane društva. Ti bi 
morali bolj sodelovati v društvu, ne pa da so več inoma le 
člani . Ker le s skupnimi močmi bi dosegli take uspehe 
kakor društva v drugih krajih. 

V današnjem času je že sko-
raj vsak prebivalec lastnik mo-
tornega vozila, zato mora ime-
ti tudi vozniško dovoljenje. 
Tako je razumljivo, da so na-
loge in delo društva čedalje 
večje. Ce se spomnimo nekaj 
let nazaj , je društvo delalo s 
skromnimi sredstvi, kakor tudi 
ostala društva. Prvi kandidati 
so se učili vožnje s starim 
avtomobilom. Seda j pa ima 
društvo 6 šolskih vozil. Prak-
tično vožnjo sedaj poučuje 8 
inštruktorjev in en inštruktor 
za teoretični del poučevanja. 
Tako povečanje so narekovale 
potrebe prebivalcev, ker je 
vedno več občanov hotelo 
opraviti izpite za voznike, se-
da j pa se razmere izboljšujejo. 
V prihodnjem letu pričakuje-
mo, da bodo kandidati lahko 
zelo hitro pričeli s praktično 
vožnjo, čim bodo opravili teo-
retični del tečaja in opravili 
druge potrebne zahteve (izpit 
prve pomoči, društvene teste 
in zdravniški pregled). 

V preteklem letu je uspešno 
opravilo izpite za voznike B 
kategorije 79 kandidatov, za 
kolo z motorjem (poniekspres) 
42 kandidatov in za kmetijski 
t raktor 18 kandidatov. Izpiti 

za kolo z motorjem in t raktor 
so bili v Zireh. 

V letošnjem četr t let ju pa je 
uspešno opravilo izpite za voz-
nike B kategorije že 105 kandi-
datov. Za kolo z motorjem pa 
je bilo uspešnih že 46 kandida-
tov. V zimskem času bo dru-
štvo ponovno organiziralo te-
ča j za voznike koles z motor-
jem in nato opravljanje izpi-
tov v Zireh, pred izpitno komi-
sijo iz Kran ja . 

Na področju dela avtošole 
so bili doseženi dobri uspehi, 
zato se bo društvo pri usposab-
l janju novih voznikov še nada-
lje prizadevalo za čimbolj kva-
litetno delo. Na drugih pod-
ročjih pa uspehi niso tako 
vidni. 

Da bi zadovoljili interese 
mlajših članov na športnem 
področju, načr tu je jo društveni 
delavci pripravo in ureditev 
tekmovalne steze za motokros. 
Potrebno bo poiskati ustrezen 
teren, se sporazumeti z last-
niki zemljišč, progo pripraviti 
in v Zireh organizirati tekmo-
vanje tudi v tem športu. Fant-
je imajo veliko volje do vadbe 
in želijo tudi domačemu ob-
činstvu pokazati svoje znanje, 
zato bi morale vse družbeno-

politične organizacije kraja 
pomagat i društvenim delav-
cem pri uresničitvi tega cilja. S 
tem bi se tudi bolj uveljavili in 
hkrati pospešili razvoj motoci-
klističnega športa, na cestah 
pa bi bilo man j prepovedane 
hitre vožnje. 

Da bi dosegli tudi na pod-
ročju avtomobilskega športa 

Pred startom 
vozniških kandidatov 

večje zanimanje, pripravljamo 
za praznik krajevne skupnosti 
in 35. obletnice osvoboditve 
kraja, v sodelovanju s Turi-
stičnim društvom in pod po-
kroviteljstvom krajevne skup-
nosti spominski rally Žiri 1943 
do 1978, ki bo v nedeljo, 22. ok-
tobra ob 8. uri izpred Zadruž-
nega doma. Tekmovalna proga 
bo dolga 103 km, predvideni 
čas vožnje pa bo 2 uri 16 mi-
nut . Proga bo razdeljana v tri 
etape in bo potekala takole: 

I. etapa: Ziri — Smrečje— Lu-
čine—Gorenja vas—Trebija 

II. etapa: Trebija —Klad-
je—Cerkno—Idrija 

III. etapa: Idrija—Dole—Zi-
barše— Rovte— Ziri 

Pred pričetkom I. etape bo 
pred Zadružnim domom hi-
trostno spretnostna vožnja. 
Tekmovalci bodo med vožnjo 
II. in III . etape morali odgo-
varjat i na vprašanja cestno-
prometnih predpisov in dogod-
kov iz NOB na področju Zirov. 
Na koncu II. etape bo še tek-
movanje z zračno puško. Tek-
movanja se lahko udeleži vsak 
občan z vozniškim dovolje-
njem, vendar nastopa na svojo 
odgovornost. Organizator pri-
čakuje dobro udeležbo, čeprav 
je število prijavljenih tekmo-
valnih posadk omejeno na 70. 

Dolgoletni načrt in želja ve-
čine članov je društveni dom. 
Že nekaj let je pripravljena lo-
kacija, nekaj gradbenega ma-
teriala in načrti za dom. Grad-
beni odbor in člani izvršnega 
odbora so se pred kratkim po-
novno sestali, da bi priprave 
stekle hitreje. Za izgradnjo 
stavbe, katera je prikazana na 
skici, bi društvo potrebovalo 
500.000 din (brez opreme). Ka-
dar bo društvo imelo oddvoje-
na vsa potrebna sredstva, bo 
dobilo gradbeno dovoljenje, 
ker tudi za društva veljajo isti 
predpisi gradnje kakor za de-
lovne organizacije. Po daljših 
analizah, razgovorih in pripra-
vah je gradbeni odbor zbral 
naslednje vire sredstev: 

— že vložena sredstva AMD 
286.000 din 

— razpoložljiva sredstva 
AMD 352.000din 

— posojilo Ljubl janske ban-
ke 450.000 din 

- Skupa j 1,088,(XX) din 
Da bi dobili gradbeno dovo-

ljenje in pričeli z gradnjo, dru-
štvu še manjka okrog 400.000 
dinarjev. Za posojilo namera-
vamo zaprositi še AMZS. 

K a j bomo pridobili z do-
mom? 

Spodaj bo 5 garaž, učilnica, 
kabinet, društvena in turistič-
na pisarna, sejna soba, zgornji 
prostori za hišnika ali soupo-
raba I)PO v kraju. 

Računamo, da bomo Zirovci 
ponovno združili moč in po-
magali tudi s prostovoljnim 
delom. 

Franc MLAKAR Pribl ižno takole bo izgledal dom AMI) v Zireh 
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Moj prvi dopust na morju 
Kot v vsaki delovni orga-

nizaciji, so tudi v naši spo-
mladi vpisovali kandidate 
željne morja in oddiha za 
letovanje v Umagu. Sama 
takrat niti nisem razmišljala 
o letovanju niti se nisem zanj 
pripravila. Toda zgodilo se je, 
da sodelavka v avgustu ni 
želela na morje, torej bi bil 
takrat prostor. Takrat sem 
pomislila, mogoče bi pa 
zdravju mojega sina morje 
koristilo. Nič nisem razmiš-
ljala, nič omahovala, pripra-
vila sem se. Tako, to je bilo 
storjeno. 

Sele sedaj sem razmišljala 
dalje. Že 25 let delam, od tega 
7 let v Alpini, pa si še enkrat 
nisem privoščila letovanja na 
morju. Kako to izgledal Kaj 
bom tam počela? Kakšna bo 
družba? Kaj naj nesem s 
seboj? Kljub tesnemu in tež-
kemu delu sem imela pred 
seboj stalno neko predstavo o 
letovanju. Mnogo sem slišala 
o »dopustu na morju«, veliko 
pohvalnega, toda tudi graje. 
Toda kako bom zadovoljna 
jaz? Se bom res odpočila, ali 
bo tudi meni pomenilo leto-
vanje tako malo kot tistim, ki 
so letovali že pet, deset ali še 
večkrat. 

Tako potovalke so polne, 
pipe zaprte, rože imajo skrb-
nika, še zadnji pogled po 
stanovanju, mojih ljubih štirih 
stenah. 
Gremo! 

Potovanje, vročina, žeja, pa 
kaj bi to Toda saj to ni po-
čitniško naselje, saj to so hi-
šice iz pravljice. Kaj bo res ta 
mala hišica teden dni moj 
drugi dom? Prijazen nasmeh 
receptorke in besede ob pre-
daji ključa. »Prijeten oddihi« 
Še vedno sem v dvomih ali bo 
res prijeten! Uredim si hišico, 
ogledam si bližnjo okolico in 
že je treba na kosilo. Toda saj 

sem res pravi turist. Sedem za 
mizo pa se že pred menoj kadi 
slastna juha. Joj, koliko kora-
kov je treba napraviti po do-
mači kuhinji, preden se juha 
kadi iz krožnika. Tu pa mi vse 
skuhajo in strežejo drugi. 

Popoldne je morje. Preživim 
ga dopustniško na plaži med 
mnogimi bolj ali manj oddiha 
željnimi turisti. Zaželim si 
sadja, pijače, napravim par 
korakov, pa si že lahko pri-
voščim. 

Večerja. Zopet so me po-
stregli, zopet je nekdo drugi 
opravil delo, ki ga doma 
opravljam iz dneva v dan. To 
se ponavlja iz dneva v dan, 
skozi ves teden. 

Zvečer se utrujena zleknem 
po postelji. Obilica novih vti-
sov mi ne da spati. Kljub 
prijetni utrujenosti razmiš-
ljam. To je torej dopust. Tu si 
delovni ljudje nabirajo moči. 
Ali bom dovolj prizadevna, da 
bom svoji organizaciji vrnila 
to prijetno letovanje. Ko se 
vrnem se bom še bolj potru-
dila, sklenem in zaspim. 

Res, da je dan enak dnevu, 
prijeten bolj ali manj. Kakrš-
nega si človek napravi sam. 
Toda po trednu dni sem se 
vrnila polna novih moči, 
prijetnih vtisov, z zavestjo, da 
lahko tudi jaz rečem, da sem 
bila na pravem dopustu. 

Za konec mojih vtisov pa 
samo še to. Želela bi, da bi 
vsakemu delovnemu človeku, 
ki mu delovna organizacija 
omogoči letovanje, kot si vse-
kakor zasluži, pomenilo leto-
vanje vsaj desetino tega, kar 
je meni. Manj bi bilo neso-
glasij, manj pripomb na po-
čitniško naselje in njegovo 
urejenost in še manj pa na 
ugodnosti, ki jih daje delavcu 
delovna organizacija. 

Sodelavka, ki ji je letovanje 
pomenilo res oddih in sprosti-
tev. 

S proslave v Ribčevem lazu 

Ob 200-letnici 
prvega pohoda na Triglav 

Za slovenske planince pote-
ka letošnje leto v znamenju 
200-letnice prvega vzpona na 
2864 m visoki Triglav, kralja 
Julijcev in najvišji vrh Jugo-
slavije. 

26. avgusta letos sta minili 
od tega dogodka na tanko dve 
stoletji, ko so se štirje prvi pri-
stopniki povzpeli na vrh. T o so 
bili: rudar ja Luka Korošec iz 
Gor juš in Matevž Kos iz Jere-
ke, lovec Štefan Rožič iz Savi-
ce ter ranocelnik Lovrenc Wil-
lomitzer iz Stare Fužine. Ti 
štirje možje so bili tvorci revo-
lucionarne zmage v času, ko so 
bile visoke gore še nekaj svete-
ga in za človeka težko doseg-
ljivega. T o je bil tudi čas slo-

Rekons trukc i ja ces te 
od Žirov proti Rovtam 
napreduje res kar hitro. 
Cesta bo precej š irša, 
kot je bila sedaj, š iroka 
bo 5,5 metra. 

venskega narodnega prebuja-
nja in spontanega upora zoper 
ponemčevanje in raznarodo-
vanje, katerega val je silil tudi 
v naše gore. Vendar Slovenci-
smo ostali trdni, kot smo že 
1400 let na svoji zemlji in sami 
stopili na najvošjo goro svoje-
ga sveta, 8 let pred osvojitvijo 
Mont Hlanca, 22 let pred zma-
go na Grossglocknerju, pri ka-
teri je sodeloval tudi prvi slo-
venski alpinist Valentin Sta-
nič, 87 let pred osvojitvijo 
Mat terhorna . 

Planinci smo veličastno pro-
slavili jubilej Triglava v sobo-
to, 26. avgusta, ravno na dve-
stoletnico je bila svečana pro-
slava na vrhu Triglava, kjer je 
bil slavnostni govornik pred-
sednik Planinske zveze Slove-
nije dr. Miha Potočnik. Na 
proslavi je sodelovala tudi pi-
halna godba in pevci iz Gorij. 
Kako cenimo Triglav, je zgo-
voren že podatek, da je bilo na 
slavnostni dan na njem okrog 
2000 planincev, od tega jih je 
bilo samo na proslavi čez 500. 

Naslednji dan, v nedeljo pa 
se je zbralo v Ribčevem lazu 
pri Bohinju na osrednji prosla-
vi okrog 10.000 ljudi iz krajev 
Slovenije, Jugoslavije in iz za-
mejstva. Bohinjska proslava je 
bila ena najlepših, kar jih je 
bilo pri nas doslej. 

Bila je kratka, a vsebinsko 
bogata. Prvim junakom Tri-
glava v spomin stoji v Ribče-
vem lazu lep bronast spome-
nik, delo akademskega kiparja 
S to jana Batiča. Spomenik, ki 
bo večno pričal o junaštvu, je 
odkril dr. Miha Potočnik in ga 
izročil v varstvo domačim pla-
nincem. 

Po slavnostni proslavi je še 
dolgo zvenela pesem in ples v 
kraju pod Triglavom. 

Franc OBLAK 



Hoja in tek na smučeh za vse 
To je po mnenju strokovnjakov eden najbol j zdravih 

športov. Od večine ostalih športov se razlikuje po tem, da 
prostorsko ni omejen. 

Ze v pripravljalnem obdobju zahteva veliko gibanja 
v naravnem okolju. Z nastopom prvega snega pa se vsa 
aktivnost usmeri na tek v snegu. Smučarski tek krepi 
človekovo telo, in ugodno vpliva na njegove psihofizične 
sposobnosti. To že zdavnaj vedo Skandidnavci, kjer je tek 
tudi najbol j priljubljeni šport. 

Da bi se tudi pri nas s to zdravo športno panogo začeli 
ukvar ja t i bolj množično, je v okviru Zveze za telesno 
kulturo Slovenije sprožena akcija »Hoja in tek na smučeh 
za vse«. Namenjena je članom nad 35 let in članicam nad 
30 let starosti, ki se želijo naučiti teka na smučeh in 
kasneje sodelovati na množičnih tekaških prireditvah. 

Pogoj za to pa je primerna fizična kondicija, katero bi 
pridobili v prvih štirih mesecih. Za preverjenje napre-
dovanja fizične usposobljenosti, vseh tistih, ki bi v tej 
akciji sodelovali, bodo kasneje dvakrat mesečno na dveh 
različnih krajih Slovenije organizirali test i ranja v obliki 
trim tekov. Petsto najboljšim začetnikom s teh test i ranj 
bodo proizvajalci športne opreme v Sloveniji brezplačno 
podelili 500 kompletov kvalitetne smučarske opreme, 
ostalim pa omogočili nabavo opreme s popustom. 

Drugi del akcije bo v zimskem času in posvečenem 
dejanskemu učenju tehnike smučarskega teka. 

Meja 35 (za moške) oziroma 30 let (za ženske) velja le 
za udeležbo na preizkusih fizične sposobnosti na trim 
testih, medtem ko so na priprave za pridobivanje kondicije 
vabljeni prav vsi, ne glede na starost in tudi tisti, ki se že 
ukvar ja jo s smučarskim tekom. 

Vadba je že organizirana. Zbiramo se vsak ponedeljek 
in sredo ob 17. uri pri »Strojarni«. Še posebno vabimo na 
trening najmlajše. 

Vabimo, da se tudi vi udeležite akcije, prispevate k nje-
nemu uspehu in hkrati poskrbite za svoje zdravje in 
zadovoljstvo. 

S t a n e STANONIK 

Jože P e t e r n e l j , s l i k a r s a m o u k , n e k d a n j i č l an n a š e g a k o l e k t i v a na s p r e j e m u na B r d u 
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Zveza s svetom in nami 

F r a n c L u k a n č i č , 
vodja e lektro enote v Zireh 



r~ - n 
»DELO - ŽIVLJENJE« 
je glasilo ALPINE, to-
varne Obutve Žiri, Stara 
vas 23, n.sol.o., ki ima v 
svoji sestavi TOZD Obu-
tev Ziri, TOZD Obutev 
Gorenja vas, TOZD Pla-
stika Žiri, TOZD Proda-
ja Ziri in Delovno skup-
nost skupnih služb. Ure-
ja ga uredniški odbor: 
Stane Čar, Anton Eniko, 
Srečko Erznožnik, To-
maž Justin, Marija Ka-
stelec, Tončka Oblak, 
Marta Pivk, Silva Pišek 
— tehnični urednik, 
Nejko Podobnik — od-
govorni urednik. Izhaja 
mesečno, naklada 1800 
izvodov. Fotografije: 
Franc Jesenko. Tisk: 
Gorenjski tisk, Kranj 

N 
K R A J A N I ! 

/ S o k t o b r a b o d o v o l i t v e v s k u p š č i n o K S Žiri 
p o p o s a m e z n i h v o l i l n i h e n o t a h . 

V o l i t v e s o z e l o p o m e m b n e za nada l jn j i raz-
voj kra ja . 

OZD na območju krajevne skupnosti Ziri deleg. po 
razp. 

1. Oblak Anton, Stara vas 165, Etiketa 
2. Klemenčič Anton, Dobračeva 166, Alpina 
3. Kavčič Anton, Selo 37, Alpina 
4. Gašperin Franc, Selo 28, Pol iks 
5. Reven Franc, Žiri 44, Mizarstvo 
6. Kavčič Vinko, Žiri 137,KGZSora 
7. Likar Pavel , Stara vas 251, Kladivar 
8. Dolenc Stene, Ziri 62, Remont, Petrol, PTT 
9. Poljanšek Slobodan, Selo 30, OŠ, IČŠ, Zdr. dom 

10. Seljak Anton, Stara vas 45, Obrtniki 
11. Seljak Anica Sovra 2, Kmetijstvo 
12. Lukančič Vinko ml., Račeva 15, Trgovstvo 

VAŠKI ODBORI PO VOLILNIH ENOTAH 
13. Jereb Francka, Stara vas 175, Stara vas 
14. Vehar Janez, Stara vas 181, Stara vas 
15. Močnik Milan, Stara vas 127, Stara vas 
16. Peternelj Jože, Dobračeva 103, Dobračeva 
17. Pivk Vladimir, Dobračeva 110, Dobračeva 
18. Oblak Maks ml., Dobračeva 82, Dobračeva 
19. Bogataj Jakob, Žiri 54, Žiri 
20. Kavčič Marta, Breznica 10, Žiri 
21. Šparovec Ivan, Ziri 87, Ziri 
22. Eniko Martin, Račeva 38, Račeva 
23. Kavčič Milan, Žir. vrh 31, Račeva 
24. Treven Matevž, Opale 9, Brekovice 
25. Pečel in Pavel , Brekovice 1, Brekovice 
26. Oblak Niko, Zabrežnik 5, Selo 
27. Ravnikar Janez, Dobračeva 141, Selo 
28. Erznožnik Metod, Nova vas 10, Nova vas 
29. Albreht Roman, Nova vas 97, Nova vas 

DPO KRAJEVNE SKUPNOSTI ŽIRI 
30. Mlinar Stanko, Žir. vrh 25, ZSMS 
31. Oblak Lado, Selo 19, ZSMS 
32. Mravlje Mirko, Ledinica, ZKS 
33. Fister Olga, Stara vas 51, ZKS 
34. Kolenc Alojz, Stara vas 210, ZB NOV in VVI 
35. Kavčič Srečko, Dobračeva 127, Sindikati 
36. Je senko Niko, Stara vas 235, Sindikati 
37. Cigale Jakob, Stara vas 178.SZDL 
38. Markelj Boris, Stara vas 130, SZDL 

DRUŽBENE ORGANIZACIJE, DRUŠTVA, KLUBI 
in DRUGA ZDRUŽENJA NA OBMOČJU KS ŽIRI 
39. Kopač Janez, Dobračeva 37, Gasilska druš. vodi 
40. Bogataj Jože, Stara vas 67, DPD Svoboda, MD 
41. Filipič Alojz, Stara vas 62, DU in RK Ziri 
42. Mlakar Franc, Stara vas 206, AMD Ziri in PLM 
43. Pintar Anton, Stara vas 173, TD PD, RD, LD, CD 
44. Jereb Franc, Stara vas 175, ZRVS 
45. Firfit Alojz, Stara vas 51, TVD Partizan, društva 

in klubi 
V a š g l a s b o o d l o č a l o p r a v e m izboru bo-

d o č i h d e l e g a t o v . 
D P O in o r g a n i K S Žiri 

\ / 

Mislimo, 
da bomo bolje delali 

B I S T R O S T IN U S T V A R J A L N O S T 
N A P R E I Z K U Š N J I 

Pre teke l je rok za razreševanje problema, ki s m o ga 
pre jšn j i mesec objavili kot pr imer v naši tovarni nerešenih 
v p r a š a n j in pod nas lovom »Misl imo, da b o m o bol je 
delali«. Reševalcev ni bilo. K a j je vzrok t e m u ? S m o 
morda vsi zadovoljni z nač inom in pogoji našega dela? 
N a m je vseeno, v kakšnih r azmerah in kako dela naš so-
delavec ali sodelavka. J e morda zače tna nagrada pre-
m a j h n a ? Se boj imo posmeha? N i m a m o časa? K je je naša 
s t rokovnos t , i zna jd l j ivos t? T a k š n e in podobne misli nas 
obha j a jo . 

Naši sodelavci, mi sami pa še vedno de lamo v neiz-
bol jšanih razmerah . P r av za to na red imo m a n j , slabše, bol j 
bo lehamo itd. D a n e s je to morda za mnoge le igra: k a j če 
bo j u t r i r azmiš l j an je o t ako pomembn ih s tvareh posta la 
ž iv l jenjska nu jnos t . 

U R E D N I Š T V O 

DOPISUJTE V 

Zircvski jež 

MAKS TOBOUEVIČ: Gospodarski galop 
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